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Vegsjefen har ordet:

"Alesundstunnelane"
Det siste aret har det i massemedia vore mange oppslag og my kje

omtale av tunnel- og brusambandet Alesund-Eliingsoy-Val-
deroy-Giske-Godoy, gjerne kalla «Alesundstunneiane».
Diverre har storparten av desse omtalane hatt eit negativt
innhald. Det er berre unntaksvis at det positive blir trekt tram. At
oyane i Giske kommune har fatt fast vegsamband og er
innbyrdes knytt saman synest a vere gloymd. 0konomiske
vanskar, hoge tunneltakstar og diskusjon av ansvar og skuld er
tydelegvis betre stoff.

Diskusjonen om fordeiing av skuld for ting som ikkje har gatt
sa bra som venta er som regel lite konstruktivt og forer sjeldan
til noko positivt. Eg har difor aldrl funne det foremalsteneleg a
delta I nokon offentleg debatt om ulike sider som har vore
omtala sjolv om det av og til har vore frelstande nar
framstlllingane har vore meinlngslaustskeiveog uriktlge. Eg vil
heller ikkje her fordele skuld og ansvar mellom ulIke aktorar.
Men etter mange sporsmal og oppfordringar fra eigne tllsette
pa ulIke niva vil eg kome med nokre faktiske opplysningar og
roynsler.

Hovudanlegget Alesund-EllingsDy-Valderoy-Giske
Dette aniegget vart teke opp som riksveganlegg ved Stor-

tingsvedtak av 5. juni 1985. Bompengeselskapet fekk i same
vedtak fullmakt til a krevje inn bompengar til finansiering av
aniegget.

Det var ein foresetnad at Statens vegvesen som vanleg
skulle ha byggherreansvaret og sta for prosjektering,
byggjeleiing og kontroll av anieggsdrifta, samt rekneskaps- og
kasserarteneste i byggjetlda.

Det var sterkt ulike syn mellom Vegvesenet og bompenge
selskapet om korlels dette skulle ordnast i praksls. Alesund og
GIske Bruselskap A/S hadde nemleg for prosjektet vart god-
kjent av Stortlnget som riksveganlegg, alt engasjert eit
byggjeleiarfirma til a sta for byggjeleiinga og rekneskapsforinga
for aniegget.

Vegvesenet var sterkt imot at ansvaret skulle spreiast pa
denne maten. Det var mange mote der dette sporsmalet var
drofta, men for Ikkje a oydeleggje samarbeidsklimaet ga Veg
vesenet til slutt etter og inngjekk avtale med selskapet i januar
1986.

I eit av punkta i denne avtalen heiter det:
« - Anieggsregnskap fores av sivilingenlor Sam Lorgen A/S
som til enhvertid skal ha full oversikt over inn- og utbetalinger.»

Vegvesenet, som byggherre, var pa ingen mate nogde med
avtalen. Som frykta viste ordnlnga diverre at kjop av ein del
tenester knytta til byggherrefunksjonen forte til svakare oppfol-
ging enn vanleg.

I ettertid er dette kome spesielt klart tram ved at overslaget
for hovudanlegget Alesund-Ellingsoy-Valderoy-Giske som
vart utarbeidd om lag midt i byggjetida, tidleg i 1987, vart rekna
om lag 16% for ISgt. Det er ikkje a kome forbi at dette var for stort
avvik savidt langt ute i anieggsperioden.

Hovudarsakene er uheldig oppbygd oppfolgingssystem,
for darleg kontakt mellom byggjeleiing og okonomioppfolging
og kanskje ikkje minst er overslaget fra mars 1987 «farga» av
at arbeida til da gjekk svaert bra med mindre sikringsarbeid enn
det var rekna med. Den omvendte utviklinga som seinare
melde seg, var enno ikkje registrert. Det vart da meir
omfattande sikringsarbeid og brannsikring m.v.

Godoytunnelen - Anieggskostnad
Overslag var for dette aniegget 120 mill. 1986-kroner,

svarande til 147 mill. 1989-kroner.

Rekna 1 1989-kroner vart anieggskostnaden 155 mill., altsa
ein kostnadsauke pa 8 mill, kroner eller 5,4%. Dette ligg godt
Innanfor akseptabelt avvIk pa 10% for detaljplanoverslag.

Samla prosjektkostnad
Om vl ser begge aniegga i samanheng - omrekna til 1989-

kroner og basert pa overslaga som er brukt i Stor-
tlngsproposisjonane for kvart av aniegga - blir resultatet:

Ramme Kostnad Avvik

1989 1989 1989

Hovudanlegget 532 591 59

Godoytunnelen 147 155 8

Sum 679 746 67

Ein kostnadsauke pa 67 mill, kroner er eit stort belop, men
svarar likevel ikkje til meIr enn 9.8%, som ligg innanfor ak-
septabel avviksgrense for veganlegg basert pa ein kombina-
sjon av detaljplan- og hovudplanoverslag. Det bor ogsa her
kunne takast med i vurderinga at prosjekta er pionerprosjekt
(verdens lengste undersjoiske vegtunnelar til no) med etter
maten mange usikre komponentar.

Konklusjon
a) Roynsler fra dette aniegget tilseier at kjop av tenester knytta
til viktige delar av byggherrefunksjonen forer left til uheldig
kjensle av spreidd ansvar. Det er difor uaktuelt med slike
loysingar heretter. Som byggherre ma Vegvesenet sjolv fulit ut
ta seg av dette.
b) Kostnadsauken for heile utbygginga ligg pa akseptabelt niva
og er berre ein av grunnane til del okonomiske problema. Hog
realrente, store kapitalkostnader og sterk svikt i trafikken i hove
til prognosane er nok langt dei alvorlegaste arsakene til del
okonomiske vanskane.

E. Vollset



NOVEMBERREVOLUSJON - VEGAPNING UTEN VEGEN TIL STEDE,
FYLKETS ENESTEINNLANDSFERJE NEDLAGT ETTER 105 AR:

EIKESDALSVEGEN TATT I BRUK!

Fredag 16. november
gikk b/f "Mard0la" sin siste
ordin^re tur som bilferje.
MRP og Nesset kommune
markerte at Eikesdaisvegen
var kiar til a bii tatt i bruk. Det

som skulle ha vsert en enkel

test for mannskap og
bygdafolk ble imidlertid et
kjempe-arrangement hvis
make nok aldri har blitt noen

annen fylkesveg til del. A
«tappe» dette arrangemen-
tet med en ny, offisiell apning
til sommeren kan vi derfor

bare glemme. Eikesdais
vegen er behorig feiret, llke-
til med fylkesmann og fyl-
kesordforertil stede. Det pa-
radoksale er bare at selve

vegen kom belt i bakgrun-
nen. Pa opptur brukte fest-
lyden ferja, og pa nedtur var

det bekmorkt sa ingen fikk
se noe ut av bussvinduet.

Men folelsen av fast forbin-

delse var i hoyeste grad pa
plass.

MRP har drevet ferja pa
Eikesdalsvatnet I 21 ar, og
rakk a frakte 81 232 bller og
379 129 passasjerer. Selv-
sagt de samme folk og bller
uendelig mange ganger. For
MRP overtok, ble batruta

drevet privat. Det forste
motordrevne fartoy var den
kullfyrte trebaten d/s
«Mignon" i 1885, Den ble
solgt som sundbat til Kristl-
ansund i 1896 og erstattet av
stalbaten d/s «Eikesdal»

som ble bygd pa 0veras av
folk fra Trondheims mek.

verksted. Den var vedfyrt og

kunne brukes aret rundt. I

1960 kom s^ den forste bil-

ferja «Eikesdal l l», ogsa
bygd pa 0veras - der den
fortsatt ligger. MRP overtok i
1970, samtidig med Mar-
dola-demonstrasjonene. I
1974 kom den siste bilferja til
vatnet, b/f "Mardola", med
plass til 10 bller. Den ble
fraktet pa lastebil.og vegen

opp mot 0veras matte ut-

bedres for at transporten
skulle komme tram.

Ingen blir oppsagt i MRP
som folge av nedleggelsen
av ferjeruta. Og allerede for
vegen ble tatt i bruk var det
kommet Inn flere tllbud til

rederiet om kjop av ferja til
reiselivsformal.

Ordforer Jan Maridal on-

sker seg f.eks. et overbygd

«flotell».

Vegfesten startet om bord
pa «Mardola» med at vete-
raner blant mannskapet for-

talte og oktetten Can
Canche fra Eidsvagen sang
« barbershop »-melodier,
bl.a. ferjekoblues med spe-
sialskrevet tekst. Ferja gikk
oppom bade pa Vike og
Ploem. Mannskapet fikk
gode ord og blomster fra sty-
reformann Einar Plolm. Av
de historier som kom fram

kan vi nevne den om da

snofonna gikk over ferja og
alt ble morkt og stilt - men
man kom seg ut ved hjelp av
kompass. Og den om da
kaptelnen splltetrekksplll og
en turist overtok roret.

Programmet ellers var
festtale ved Gunnhild Austlid

Oppigard, kaseri ved Bjorn
Austigard, «lydbilde» ved
Marit Wadsten og Rune
Pinnset og allsang skrevet
av varaordforer Magne
Bugge, som ledet festen pa
grendahuset. Utover kvel-
den var det dansefest.

Vegen har kosta 100 mil-
lioner kr. Det blir langt over
en million pr. innbygger.
Men vi skal huske at dette er

en kompensasjon og tilba-
kebetaling for de mange
fossekraftutbyggingene i
omradet. Samfunnet har

Vegkontorets <<grand old men » som starbak nyvegen: John
Samdal og Jakob Engeseth.

Vegsjefen fikk blomster med malurt i, fra Gunnhild Austlid
Opplgards egen hage.

Hovedentreprenor a/s Veldekke hadde med seg et flottbllde
laget av stein fra VIketunnelen, som gave til kommunen.

Tekst og foto:
Odd Williamsen



inntekter mellom 70 og
130 mill, kroner arlig av
dette, via Aura- og Grytten-
verkene. Og vegen gir
grunnlag for en gryende
reiselivsnaering. «Eikesdal
har det samme som Geiran-

ger» er det sagt. Entrepre-
norene vil finansiere en flott

turistbrosjyre.

Statens vegvesen kom
inn i bildet i 1975, som rad-

giver for vegprosjektet Ei-
kesdal-Lesja. Oppland var
negativ. I 1979 kom det for-
ste overslag for en veg langs
vatnet, pa 46 mill, kroner. 11.
juni 1985 ble Vegfondet for

Eikesdal oppretta av Stortin-
get. 25 mill, kroner kunne
disponeres fritt til formalet.
Kommunen onsket seg da
heist veg langs vatnet, og
vegkontoret utarbeidet de-
taljplanene og fikk raskt
prosjektet vedtatt i fylkestin-
get.

Eikesdalsvegen er bare
5,5 meter bred, og har vel
den aller siste nyapnede en-
sporede vegtunnelen i lan-
det. Trafikken er beskjeden
og det er godt med
moteplasser. Ta turen til
sommeren!

EIKESDALSVEGEN

Undrar meg pa kva eg far a sja
ved andre enden av fjellet?
Turen var ikkje a tenkje pa,
pa 0veras vart det heist a sta,
ved vatnet det djupe og blanke -
dalen var berre i tanke.

0rneflukt over innestengd sjo
over det hoge fjellet, -
lunt og trygt under evig sno
staute bus pa ein velflidd bo,
notter i hasselskogen,
potetjorda rik under plogen.

Undrar meg pa om den vakre foss
far bruse fritt Ifra fjellet?
Del som verna han, matte slass

til glede for etterslekta og oss, -
om under vatnsloret

del farande no kan kjore?

Eingong - no trur eg det
skal eg na fram
til dalen der hogt under fjellet!
Ikkje med ferje, med snekke og pram
bilen min dreg meg med brask og bram.
Til sumaren kjem eg som svalen
til sjovaste Eikesdalen!

Hedvig Wist

FRA 0VERAS FERJEKAI TIL EIKESDAL ER DET

BYGD VEG I El TOTAL LENGD PA 20 930 M.

VEGSAMBANDET ERSTATTER

FERJESAMBANDET EIKESDAL-0VERAS.

VEGLENGD: 20 930 m

VEGBREIDDE: 5.5 m
ST0RSTE STIGNING:

55 o/oo

MINSTE KURVERADIUS:

R = 40 m

KOSTNAD:

Ca. 100 mill, kroner

MEDGATTE MASSAR:
Det er sprengt ut
ca. 150 000 fjell og
gravd ut ca. 140 000 m'jordmassar.
Alt er brukt som vegbyggings-
materlaler.

PA det NYE VEGSAMBANDET
ER DET3 BRUER,
4 SN0OVERBYGG

OG EIN TUNNEL.

U0SANA KULVERT:
Betongkulvert 4,5 m x 3 m, 20 m lang.

VIKE BRU

Betongplatebru, spennvidde 12,5 m,
6 m breidde.

EIKESDAL BRU:

Betongplatebru, 2 spenn a 15 m,
6 m breidde.

SN0OVERBYGG

Det er bygd 4 snooverbygg: Ormagjolet, Sleparen, Torehammar
ytre, Torehammar indre, til saman 160 m.
Det er utfort sikringstlltak for styring av snofonner (leidevollar og
bremsekjegler). Snomagasin er aniagt pa Bjorkimylla og
Langfonna. Pa Ogot er det sett opp provefelt med sikringsnett.

REKKVERK:

15 000 m rekkverk er sett opp.

MURAR:

Til sammen er det bygd 530 m^ betongmurar og 325 m^ torrmurar.

VIKE TUNNEL:

Vike tunnel med portalar er 3530 m lang, kjarebanebreidde er
5,5 m. I tunnelen er det lagt fast dekke og montert lys.

UTF0RANDE ENTREPREN0RAR:

A/S Veidekke har bygd Vike tunnel, snooverbygga og murane pa
strekninga 0veras-Vike tunnel.

Svensli & Sonner A/S har bygd vegen Vike-0vre Vike og etter-
arbeidet pa strekninga 0vre Vike-Eikesdal.

M. Kristiseter Entreprenor A/S har bygd Vike bru og Eikesdal bru
samt betongmurane pa Ogot og Katthammaren.

Arvid Gjerde A/S har montert rekkverk.

Era april 1986 til mai 1989 var aniegget dreve i regi av Statens
vegvesen More og Romsdal. Fra mai 1989 har Nesset kommune hatt
det tekniske og okonomiske ansvaret.

Fra opninga vert Eikesdalsvegen overtatt til vedlikehald som
fylkesveg 192.



Fylkesingenior Kolbjorn Megard:

Skal vi ta et seminar sammen?
- Er Statens vegvesen en

miljeetat, fylkesingenier Kol-
bjern Megard (Fylkesman-
nens Miljevernavdeling)?

- Nei, PR-avdelinga er
nok litt tidlig ute her. Men
etaten viser gode takter, og
fokuseringa pa miljespers-
mal virker sikkert oppdrag-
ende internt og eksternt. Sta
tens vegvesen har nok et
troverdighetsproblem i mil-
josakene, likedan som land-
bruket har.

- Jamngod med landbru-
ket altsa, men bedre enn ...

- Bedre enn kommune-

ne! Vegvesenet er klart en
mer profesjonell etat, er seg
bevisst sitt ansvar etter f.eks.

Forurensingsloven. Kommu-
nene sitter ofte rolig og ser pa
at soppelstativene pa raste-
plassene gradvis glir over til a
bli permanente ordninger for
hytterenovasjon. Miljovern-
avdelingaskai na sette i gang
med a kartlegge uiovlige av-
faiispiasser i fylket. Da vi! vi
sikkert oppdage at mange av
Vegvesenets tipper er brukt
til ulovlig avfallsdumping av
private.

CAMPINGSLAM

- Statens vegvesen ma

v^re bevisst ogsa sitt re-
novatoransvar i forbindeise

med campingbilene. Disse
samler opp latrine- og kjok-
kenavfall, som slippes ut helt
ukontrollert. Jeg vil stotte
reiselivssjef Westavik, som
har bedt Vegvesenet ordne
med tommeplasser. Dette
kan ikke v^re noen kommu-

nal oppgave, slik som
hytteavfallet er.

- Dette blir dyrt, Megard!
- Ja, men jeg tenker meg

et standardisert opplegg for
hele landet, der tommesta-

sjonene er godt bekjentgjort.
- Hvordan da?

- Hvorfor ikke sammen

med vegavgifts-giroen? Og
campingbileierne kunne pa-

Caiio"

Fylkesingeni0r Kolbj0m Megard har dekorert kontorcella si med et flyfoto fra Bjernsund, et
av de fa steder Statens vegvesen ikke har vaert pa ferde med sine inngrep.

legges ei saeravgift for tom-
ming.

- Det er vel mest tyskere
som kommer hit med cam-

pingbiler?
- De kan betale sesong-

avgift pa grensestasjonene,
gjerne sammen med den
foreslatte fellesordninga for
bompengeprosjektene, det
sakalte «Norgeskortet».

MILJ0 & 0KONOMI

- Er miljobegrepet blitt ut-
vannet og belastet?

- Det er klart at ordet

«milj0» kan brukes som eti-
kett pa alle slags vikarier-
ende motiver og kryssende
interesser. Men det er likevel

bedre at mange jobber med
det. enn at noen fa «rene>>

skal gjemmes bort innerst i
byrakrati-kottet. Miljovern
ma bli like viktig som oko-
nomi, det er ogsa et mang-
slungent begrep.

- FIvorfor?

- Mennesket broker og
forbruker naturressurser pa
en helt annen mdte enn for.

Det er derfor viktig at

miljohensynet glir inn i alle
etater og n^ringer og pavir-
ker all virksomhet.

- FIvordan star det til ivart

fylke?
- Vi har mye mindre ube-

rort natur na enn i forrige ge-
nerasjon - f.eks. for krigen.
Vegvesenet har medvirket til
dette. Overgangen til land-
verts trafikk har bl.a. fort til at

det er lagt veger langs store
deler av strandlinja I fylket.

H0YMOL OG MAREHALM

- Enkelte klager pa at
Vegvesenet har fylt opp med
jord langs Atlanterhavsve-
gen, slik at det vokser hoy-
mol der det for bare var

rosslyng?
- Jeg ser det, men dette vil

naturen sjol rette opp I lopet
av fa ar. pa samme mate som
sprengt stein og bare berg-
nabber morkner og gror til.

- Men marehalm er bra,
s^rlig pa Giske?

- Ved Giskebrua vokser
faktisk verdens nordligste
forekomst av marehalm. Vi
hadde ikke fullmakt til a god-

kjenne vegplanene her, i strid
med Internasjonaleforpllktel-
ser. Derfor matte saken av-

gjores i Mlljoverndeparte-
mentet. Og det kan ta sin tid.

CTER-KULVERTER OG

HJORTETRAKK

I  Danmark har de

froskeunderganger; du har
en gang etterlyst oterkul-
verter?

-  Ved Veidholmen blir

mye oter overkjort fordi de
ma ga over vegen. Sunda er
stengt av vegfyllinger. Slike
fyllinger bor ha apninger for
dyr. Dette gjelder alle steder i
fylket der det blir lagt
vegfyllinger i sjoen.

- Ogsa hjorten blir pa-
kjort?

- Det er viktig med god
siktrydding langs vegen,
men hvis Vegvesenet rydder
for mye, kan dyra bli sky og
trekkrutene kan bli odeiagt.
Dersom ville dyr ikke far be-
vege seg fritt mellom beite-
plasser og naturlige opp-
holdssteder, kan bestanden
bli merkbart redusert. In-



dustrietablering kan forres-
ten vaere enda verre enn veg-

bygging, det er viktig ata vare
pa de naturlige trekkrutene.

GRUS

- Grus er en ikke-fornybar
naturressurs, herer vi?

- Klart det. Vi snakker jo
cm lausavsetninger etter
siste istid. Grustak fins bare

spesieile steder, og enkelte
omrader ogsa i Norge man
gier slike. Jeg er mest opptatt
av kvalitet. Vegvesenet og
andre byggherrer ma slutte a
kaste perler for svin. Slutte a
bruke hogverdig grus der
knust fjell og subbmasser
gjor nytten. Selvsagt ma
frakt-avstanden tas med i

ressursregnskapet. Og ellers
ma vi slutte a bygge bus pa
grusforekomster. Drift av
grustak, slik som i Validal og
pa Rokkum, kan ogsa virke
skjemmende i landskapet.
Publikumklagertiloss. Deter
ikke noe godt argument at
driftsmaten tradisjonelt bar
vffirt slik.

- Og Vegvesenets gjester
pa Atlanterbavsvegen er ofte
sv^rt opptatt av steinbrud-
dene i Eide som lyser godt
opp i borisonten. Men bva
med grusuttak i elver og
vassdrag?

- Graving i elver forer til
vannforurensing og odeleg-
ger for fisk og dyreliv. Vegve
senet som avtaker ma stille

krav om at grusleverando-

rene Ikke forgriper seg pa ut-
satte elver, som f.eks. Bovra

(Surnadal) og Batnfjords-
elva. Etaten er voldsomt

opptatt av skraningspuss,
men tenker tydellgvis lite pa
bvor grusen kommer fra. Og
den beste losningen koster
ikke alltid mesti

TUNNELSPYLING

- Hva mener miljoavde-
linga om spyling av gamie
tunneler?

- Dette bar jo blitt en
«sak» i Hordaland. Nar tun

neler spyles rene for skiff, blir
jo forurensingen konsentrert
og kanskje bandterlig. Da er
det aktuelt at Vegvesenet
gjor noe med «skitvatnet».

TOMGANG

- Ertomgangskjoring noe
problem I den store sammen-
bengen?

- Tomgangskjoring betyr
sannsynllgvis sveert lite for
totalt COj-utslipp. Dette gar
vel mest pa trivsel. Eksos er
ubebagellg for fotgjengere
og vegens naboer, a varme
opp bilen med fem minutter
tomgangskjoring bver mor-
gen er forkastelig. Bruk
motorvarmerl

FERJER VERST

- Hvilken transportmate
forurenser mest?

- Miljostatistikken var vi-
ser nok at bilferjene foruren
ser mye. Store kollektiv-
transportformer som busser
og ferjer forutsetter jo at ka-
pasiteten utnyttes. «Tom-
me» ferjer erenergisluk. Men
skal vi se pa energibruken pa
ferje kontra faste samband,
ma jo ogsa energien som gar
med til a drive tunnel og
bygge bru regnes inn. Slikt
savner jeg i Vegvesenets
vegutredninger, der man
enna skriver mest om

samfunnsokonomi og reise-
tid.

BOMPENGER OG

KJ0PESENTRA

- Nar vegmyndigbetene
etablerer bompengeringer,
unngar selvsagt folk a kjore til
byen. I steder kjorer de len-
ger - de kjorer rundt - og
bruker mer drivstoff. Eller de

kjorer pa boligveger og blir en
trussel for barns oppvekst-
miljo. Byene slutter a fun-
gere, de blir kulisser og rui-
ner, bare det negative blir
igjen. Transportbebovet vok-
ser inn i bimmelen nar folk

skal bo I sovebyer langt unna
bverandre og langt fra ar-

beidsplassene. Kjopesen-
tra gror opp belt uten over-
ordnet planlegging, losrevet
fra transport- og samfunns-
utviklings-malsettinger. Vi
organiserer oss som stor-
byer, endavi egentlig ersma.
Det er svaert ubeldig at sen-
trum tappes for attraktive bo-
liger. Dessutenerdetdumtat

gangvegene ikke benger
sammen i nettverk og at de

bare gar der bilene kjorer.
Gangvegnettet skulle ba fort
folk fra bollger via service-
tilbudene til natur- og friom-
radene. Jeg onsker meg et
komplett system I

VEGEN ER HARD

- og lite byggellg for neermil-
joet. Vegvesenet ma tenke
mer pa funksjonen enn bare
pa det visuelle og estetiske
nar det gjelder skuldre og
skraninger. Jeg onsker meg
terrasser langs elver og
strandlinjer, der folk og dyr
kan ferdes nedenfor vegen.
Det ma ga an a oppbolde seg
et sted selv om det gar en veg
der.

GIFTSPR0YTING

- Selvsagt onsker alle
mlljovernere at Vegvesenet
mergar overtll manuell/mas-
kinell ryding, og slutter a
bruke kjemikaller. Staten er
jo generelt en padriver for a fa
slutt pa giftsproyting, s^
bvorfor skal Statens vegve-
sen drive med det? Men der

vegen og skuldra er ned-

stova og mokkete fra for kan
vel sproyting lettere aksepte-
res enn sleivkast opp i trekro-
nene.

SEMINAR

- Til slutt, fylkesingenior
Kolbjorn Megard, som i noen
ar na bar vaert konstituert

fylkesmiljovernsjef i den ti-
den Odd Hogset bar vaert
vegsjef (I) for NORADI Bots
wana - bvordan kan vegfolk
og mlljofolk komme bveran
dre i mote?

- Vegvesenet er sterk pa
stoyproblematikk og sektor-
planlegging. Jeg onsker meg
et arlig fellesseminar mellom

miljovernavdelinga og Veg
vesenet, der vi kunne drofte

felles saker. Vegfolk er jo
greie a snakke med! Og det
ser skikkelig ut der Vegvese
net bar vffirt. Jeg baper at
arbeidet pa Vegdirektoratets
miijokontor vil fa gjenklang
utover pa vegkontorene.

Intervju: Odd Williamsen

Reaksjon fra laboratoriet:

"Det bar vaert boret i

arunnen oa tatt et

utalls proven dette har
likevel ikke hind ret

leirrasene"

Denne usakellge bildetek-
sten finner vi i et stykke om
rasproblemene pa Krifastan-
legget i siste nummer av Veg
og Virke (nr. 3/1990). Naturlig
nokfoler vi pa laboratoriet oss
temmelig brostboldne over
denne spydigbeten - og saer-
lig fordi den gir et fortegnet
bilde av de faktiske forbold.

Uten a ga i detalj skyldes
utglidningene ved Kattbam-
meren pa Aspoya flere ubel-
dige omstendigheter. En vik
tig arsak er for darlig kommu-
nikasjon mellom laboratoriet
og aniegg.

Det bender av og til at kon-
takt og samarbeid innen eta
ten svlkter pa dette feltet.
Som regel far ikke dette merk-
bare ubeldige folger, men en
sjelden gang kan det ga gait.
Uansett resultat er det Imid-

lertid et poeng at manglende
samarbeid ogsa er en bistorie
om bortkastet innsats fra

laboratoriets side.

Det er altsa ikke nok a

skrive en laboratorierapport
og rekne med av budskapet
alltid nar tram. Adressaten la
ser vel som oftest rapporten,
ofte blir den tatt til folge; av og
til Ikke. Det springende
punktet er at vi som regel ikke
borer noe fra drifta for anleg-
geterferdig-ellernarnoebar
gatt gait.

Det er ganske enkelt a
rette pa dette: Ta en telefon,
eller en spasertur bortover
gangen, og inviter saksbe-
bandler pa laboratoriet til en
teknisk prat for aniegget star
ter. Sa kan vi sammen

komme tram til den beste

losningen, som vel ikke alltid
er den som ble foresIM av

laboratoriet.

Dette problemet bar vaert
tatt opp gjentatte ganger i are-
nes lop, og altsa med magert
resultat. Med stadig sterkere
fokusering pa etatens gjoren
og laden, og sterkere krav til
dokumentert kvalitet, er det
vel pa tide at vi ordner opp i
dette?

Laboratoriet

Bjorn Wivestad
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KVA HAR FTU

GJORT11990?

Fylkestrafikktryggingsutvalet
(FTU) i Mare og Romsdal er
eit underutval av Samferd-

selsutvalet, oppnemnd av
Fylkesutvalet. FTU har an-
svaret for a koordinere

trafikktryggingsarbeidet i fyl-
ket, medan det politiske an-
svaret er lagt til Samferd-
selsutvaiet. FTU har fern

faste medlemer med per-
sonlege varamenn, og leiar
for utvalet er Malfrid

Mogstad. Dei andre med-
lemene er Arne Dyrhoi,
Aase Roland, Per Steinar
Husby og Mellvin Steinsvoll.
Utvalet har ogsa konsulta-
tive medlemer.

Utvalet har I 1990 hatt

seks mote. Tre av desse

mota er delvis nytta til kon-
takt- og samarbeldsmote
med kommunar rundt om i

fylket. Desse kommunane er

f^rsena, Surnadal, Rindal,
Ulstein, Hareid og Heroy.
FTU har hatt eigne separate
mote for eller etter felles-

mota.

Trafikktryggingsutvalet i
Sogn og Fjordane inviterte
FTU i More og Romsdal til eit
fellesmote i Loen i var. Det

var spesielt handlingspro-
grammet vart dei ville hore

meir om, men andre saker

var ogsa tatt opp. Sa FTU
her i fylket har fatt seg ein
tur utanom fylkesgrensene

ogsa.

«Handlingsprogram for
trafikktrygging i More og
Romsdal" (HPT) er FTU sift
praktiske og tenlege ar-
beidsdokument. Dette varttil

gjennom ei «s0kekonfe-
ranse» i Kristiansund v^ren

1987. Deltakarane var med

og utforma dei konkrete til-
taka som skulle innga i HPT.
og SINTEF stod for gjen-
nomforinga av konferansen.
Det var lagt vekt pa a fa med
dei som sat med eit

overordna ansvar, og dei
som fekk ansvaret for den

praktiske gjennomforinga
av tiltaka. 1 alt 84 konkrete

prosjekt vart tatt inn i hand-

lingsprogrammet etter den-
ne konferansen. Da mange
av tiltaka etter kvart var gjen-
nomforte, vart ei oppfolg-
ingskonferanse arrangert
hausten 1989. SINTEF bi-

stod, men FTU har gjort et-
terarbeidet med revisjonen
av handlingsprogrammet
sjolv. I praksis er det ei ar-

beidsgruppe for vidarefor-
ing/gjennomforing av HPT
som FTU har peika ut, som
star for dette arbeidet og
som har oppfolginga av
prosjekta. Utforminga av
handlingsprogrammet re-
presenterte ein ny mate a
gjere dette pa, og det har
vakt generell stor interesse
rundt om.

TRAFIKKTRYGGINGSPRIS

«Trafikktryggingsprisen i
More og Romsdal» vart delt
ut for forste gong her i fylket

ved opninga av fylkestinget i
Geiranger i mai. FTU stod
bak utiysinga og karing av
vinnar(ar). Utdelinga av pri
son, som er pa kr 10 000,-
skal vere eit arleg tiltak, og er
meint a skulle «heidre

saerleg stor trafikktryg-
gingsinnsats i fylket>>. Vin-
narar i 1990 var «Ungdom I
Aksjon Mot Trafikkulykker»,
ei gruppe ungdommar i
Molde som driv aktivt

forebyggjande trafikktryg-
gingsarbeid spesielt blant
ungdom.

Vi har ei ordning som
heiter «okonomisk stotte til

frivilleg trafikktryggingsar-
beid». Dette er midlar som

FTU fordeler etter soknad

fra organisasjonar, lag,
velforeiningar, privatperson-
ar, barnehagar, med fleire.
Som regel blir denne type
soknader lagt fram pa kvart
mote. For 1990 er det satt av

kr 108 000,- til dette fore-

malet, og dei pengane gar
med til sikring av leike-
plassar, innkjop av sikrings-
utstyr osv.

Aksjon skolevegmidlar blir
ogsafordeiti FTU. Retnings-
linjene seier no at desse
midlane kan nyttast i heile
trafikkmiljoet der barn ferd-

ast, og ikkje berre til
skolevegar. Kommunane
sokjer om desse pengane til
gode, tilrettelagte prosjekt
pa og langs kommunale
vegar og fylkesvegar. More
og Romsdal har forl 990 fatt
tildelt2,1 millionar kroner av
dei sentrale midlane. Horda-

land fekk like mykje, elles
har dei andre fylka fatt min-
dre. Dei sentrale loyvingane
dekkjer berre 50 % av pro-
sjektkostnadene. Resten er
forutsett a skulle dekkjast
lokalt, og denne andelen blir
normalt delt mellom fylket og
kommunen for tiltak pa
fylkesvegar, medan kom
munane ma betale heile an

delen for tiltak pa kommu
nale vegar. Eksempel pa til
tak her er leskur, busslom-
mer, fortau/gangveg, veg-
belysning, rekkverk, farts-
demparar, osv. Det er relativ
stor soknad pa desse
midlane. FTU prioritererder-
for mellom kommunane og
dei prosjekta som dei i sin tur
har satt opp.

FTU har gjennom hand
lingsprogrammet arrangert
kurs for ungdomsskole-
laerarar og politi/lens-
mannsetaten i haust. Kurset

vart gjennomfort av Trygg

''

N-

FrSvenstre: Malfrid Mogstad, Eva Otterlei, SisselJohansen, Dag Magne Sandvik Mona
Brekke, Margareth Beite. Magne Flemsaeter. » y



T rafikk, og tok for seg korleis
trafikktrygging skal kunne
takast inn i undervisninga 1
ungdomsskolen. Kurset vart
gjennomfort med to sam-
lingar i Geiranger a 3 dagar.

Kurs for laararar som skal

undervise i moped-valfag 1
ungdomsskoiane vart og
gjennomfort 1 haust i regi av
skoledirektoren/biltilsynet.
FTU finansierte over hand-

lingsprogrammet store delar
av kurset.

T rafikktryggingsutvalet
er hioringinstans i el rekkje
saker som berorer det feltet

utvaiet arbeider innanfor.

Sakene blir lagt fram pa
mota til FTU, og utvaiet gjev
som regel ein fornuftig ut-
tale.

«lkke toft a vere d0d»

skulle vere eit kjent begrep
for del fleste. Det er ei

gruppe som bestar av ein
trafikkskadd, ein politimann
og ein lokal fotballkjendis
som bar reist rundt pa
ungdomsskoiane og vist
fram si forestilling for elevar i
9. klasse. I More og Roms-
dal hiar to slike grupper reist
rundt i fylket, og tiltaket bar
fatt veldig gode kritikkar.
FTU bar gjeve dette tiltaket
«livets rett» ber i More og
Romsdal ogsa i 1990/91 (i
motsetning til nokre andre
fylke), ved a finansiere pro-
sjektet.

FTU-medlemene og del
konsultative medlemene til

utvaiet var ogsa pa
mediakurs i var. Kurset var

profesjonelt lagt opp av Ove
Lervik fra NRK og Svein
Bjornerem fra Romsdals
Budstikke. Fler kunne ein bli

ganske «grilla»!
Det er i ar gjennomfort eit

samarbeidsprosjekt med
Molde Fotballklubb om ung-

dom og trafikksikring. Ei
eliteklasse for juniorar bar
blitt skolert gjennom kurs pa
30 timar om trafikk og
trafikksikring. I samband
med beimekampane til MFK
bar det vore balde eit

miniseminar pa 2 timar for
bailgutar/foreldre/lagleiarar.
A-lagsspelarar bar vore nyt-
ta som profilpersonar og det
er laga interne reglar om

kjoring til og fra fot-
ballkampar/idrettsarrange-
ment. FTU bartattdel ifinan-

sieringa av dette prosjektet
Ei "Ungdomskonfe-

ranse» var ogsa gjennom
fort i baust. Trygg Trafikk og
Biltilsynet arbeidde med
opplegget, der 30 ungdom-
mar fr^ Alesund, Surnadal

og Fraena samt represen-
tantar fra lokale politi-/lens-
mannskontor, biltilsynssta-
sjonar, rektorar ved vidare-
gaande skole og ungdoms-
konsulent/kultursekretcer i

kommunen var deltakarar.

Konferansen vart balde i

Geiranger ei belg. Malet
med konferansen var a fa

opp eigen-aktiviteten i
ungdomsmiljoa med omsyn
til trafikktryggingsarbeid et-
ter modell av «Ungdom I
Aksjon Mot Trafikkulykker»
(UIAMT). Konferansedel-
takarane utforma eit opp-
legg under kurset som dei
skal gjennomfore i sin
beimkommuneetterpS. Der-

etter kan ein b^pe at enga-
sjementet blant ungdom-
mane er vakt sSpass at dei
vil fortsette a arbeide etter

eigne initiativ. Pa sjolve
konferansen gjorde nok
biltilsynssjef Arne Jobnsen
sterkast inntrykk pa samt-
lege med sift sterkt per-
sonlege innlegg «Det a
miste et barn». For ovrig var
mange andre ressurs-
personar ogsa med a setje
sift preg pa konferansen,
blant andre Jan Roger
Tbomsen (trafikkskadd/
UIAMT), Dagfinn Moe fra
SINTEF, Inggard Lereim fra
Regionsykebuset i Trond-
beim, m. fl.

Elles sa bar FTU vore

opptekne av soknaden fra
More og Romsdal om a bli
"ProvefyIke for saerskilte
trafikktryggingstiltak», og
spesielt pkt. 1: «Auka farts-
og promillekontrollar ved
eigenfinansiering basert pa
fritak fra forskrift om at

trafikkboter skal ga direkte
statskassa». Dette bar

korte trekk til no enda opp i e
"Arbeidsgruppe for trafikk-
overv&kning>> med repre-
sentantar fr^ politi, FTU og

vegkontoret. Soknaden som
var fremja allereie i 1987 til
sentrale styresmakter, bar
batt ein «evig rundgang>> i
departementa. Samferd-
selsdepartementet bar opp-
fordra fylket til a legge opp til
eit prosjekt som kan danne
grunnlag forforskningsmes-

sig tilknytning, eit arbeid
som no er i gang ved ar-
beidsgruppa.

Sa FTU er eit utval med

mange jern i eldeni

Ruth Myklebust

Kontaktm0teverksemda 1990

I ar bar vi for forste gong gjennomfort kontaktmote
med folka i utedrifta i samtlege ni vedlikebaldsom-
rade. Nytt av aret er at biltilsynet og bar vore invitert
til desse mota.

Foremalet med kontaktmota er for det forste a

sokje a betre kontakten mellom leiinga ved vegkon
toret og dei tilsette i utedrifta. Vidare gir desse mota
bove til a informere om aktuelle planar for det
einskilde distrikt, okonomiske rammer og eventuelle
bemanningsmessige endringar. I tillegg til dette vert
dei tilsette i utedrifta oppmoda om a ta opp aktuelle
saker med leiinga.

Nar vi no ser tilbake pa roynslene med desse
kontaktmota siste ar, er det ein viss semje om at slik
mota no er organisert vert dei for store. Dette er truleg
og arsaken til at folk i salen ikkje vert sa engasjerte og
aktive som vi gjerne skulle onskje. Etter mi meining
bor vi vurdere om vi i framtida bor splitte mota opp i
mindre einingar, der ein tek opp aktuelle tema for til
domes vedlikebaldet eller anieggsverksemda. Eg
trur med andre ord at sjolve moteforma gjer publikum
inaktive.

Vidare er det fra anieggsfolka peika pa at slik mota
er organisert ekskluderer det ein del folk i anleggs-
drifta, da det er vanskeleg a stanse drifta og ta ut
mannskapet. I realiteten er det ber i stor grad berre
oppsynet som bar bove til a mote.

Forsoket med a trekkje inn biltilsynet pa desse
mota bar etter mi meining ikkje vore sa vellukka som
vi skulle onskje. Fra biltilsynsbald vert det peika pa at
programmet pa kontaktmota bar vore for
driftsorientert. Dersom ein for ettertida skal ta med

biltilsynet pa kontaktmota ma ein ta meir omsyn til
dette i samband med utforminga av programmet enn
kva som bar vore gjort i ar.

Skal eg oppsummere mine inntrykk fra kontakt
mota i &r vil eg nok ein gong understreke kor viktig det
er at moteforma vert vurdert noye, slik at den kan
vere med pa a fremje engasjement og deltaking fra
salen. Vidare ser eg det som ein klar foremen for at
desse kontaktmota skal fungere etter intensjonane,
at det vert arrangert arlege mote i kvart omrade.
Dette vil vere den beste reiskapen for a sikre
kontinutet og kontakt mellom leiinga og utedrifta.

Berit Brendskag Lied



EUROTUNNELEN: 5 mil under sjeen

Visst er vi gode i Norge. Vi er verdensmes-
tere i fri hoyde i vegtunneler og under bruer.
Vi bar verdens lengste og dypeste under-
sjoiske vegtunneler, og av 31 nye tunneler
over 3 km bygd I verden de siste fem ara, sa
llgger halvparten i Norge.

SEIKAN

Men jernbanetunneler
har vi lite av, faktisk ingen
undersjeiske. i Japan fikk de
i 1982 den verdensberemte

Seikan, som ferertogene 54
km - herav over 23 km under

havet mellom Hakhaido og
Honshu. Litt n^rmere oss

llgger Eurotunnelen mellom
Frankrike og England. Den
blir ferdig 15. juni 1993 og
skal bli 50,5 km lang, herav
37,9 km under sjoen. Men
altsa stadig bare for tog.
Gamie Norge er fortsatt
usiaelig pa lange tunneler
der folk far kjore sin egen bil
gjennom. Andre steder ma
bilene lastes opp pa inne-
lukkede godsvogner.

EUROTUNNELEN

Slik blir det altsa pa tun-

nelen mellom England og
Kontinentet. Dette prosjek-
tet har likevel en del til felles

med KRIFAST og Freifjord-
tunnelen, fordi bade Kristi-
ansund og England begge
lever pa myten om a vaere i
sentrum; at det er andres
problem a komme seg til
OSS. Vi trenger jo egentlig
ikke fastlandsforbindelse for

var egen del. Uten denne
myten ville begge samfun-
nene miste selvtilliten, og alt
naerings- og kulturliv ville ga
i sta. Begge prosjekter har
forresten lagt sitt tunnel-
infosenter, der skeptikere og

andre interesserte kan fa

stilt sitt kunnskapsbehov, til
oysamfunnet, ikke pa fast-
landet. Eurotunnelen har

dertil fdtt utarbeidet et impo-
nerende sett av pedagogisk
materiell, noe kanskje ogsa
KRIFAST burde hamidlertil.

10

INFOSENTER

Pa Eurotunnelens utstil-

lingssenter i Folkestone ved
Dover arbeider 40 personer
bare med informasjon. Sen-
teret apnet sommeren 1988

og kostet mer enn 22 millio-
ner kroner. Inngangsbillet-
ten er na pa kr 30,-, og man
har ca. 400.000 besok 1 aret.

Pa tross av stive priser pa
souvenirer og litteratur er
senteret ikke selvfinan-

sierende. Den mest kreative

souvenirtypen er nok kera-
mikkgjenstander laget av
leire fra tunnelen.

MILJ0

Infosenterets oppgaver
er a forberede folk mentalt

pa at tunnelen kommer
snart, dvs. at Storbrltannia
snart ikke lenger er et oy-
samfunn. Videre at tunnelen

blir fin og flott, behagelig og
miljo-vennlig, sikker og av-
ansert. Kvalitet er gjen-
gangerordet. Akkurat som
for FreifjordtunnelenI Tun-
neltraseen er lagt om for a
spare verdifulle omrader av
stor biologisk, geologisk og
arkeologiskverdl. Barnafarl
infosenteret leke «muld-

varp>> og pensjonerte inge-
niorer underholder de

voksne. En gang i blant er
det gratis adgang for
tunnelanleggets naboer: fol-
ket som bor i de mest bererte

kommunene. Senteret har

en egen avdeling om pro-
sjektets 200-arige historie.

GJENNOMSLAG

Det forste gjennomsla-
get - det er tre parallelle tun
neler - fant sted na i no-

vember. Britiske og franske

I
Hodet til en av de 11 tunneiboremaskinene, som hver er
200 meter lange og 500 tonn tunge, kjeres pa glass.

Utstlllings-
bygningen
i Dover.

tunnelfolk mottes midtfjords
til stor festivitas. Det er den

minste midterste «service-

tunnelen» som na er "fer

dig". De to envegs-kjorte
togtunnelene gjenstar.

Prisen for det hele blir 87

milliarder kroner. Aniegget
skal vaere selvfinansier-

ende, men har i Frankrike

fStt store statstilskudd. I

England forsoker man na a
mobilisere <<smasparerne»
til a kjope seg tunnelaksjer.
De forste planene ble lan-
sert allerede i 1802, men
skrinlagt av dronning Vik-

-

toria pa grunn av britisk frykt
for fransk invasjon. Like dar-
lig gikk det med forsokene
pa a komme i gang pa 1880,
1920- og 1970-tallet. Reise-
tiden med tog gjennom tun
nelen som na til slutt blir

bygd, er regnet til 32 minut-
ter, og jernbane/privatbil blir
med ett svaert sa konkurran-

sedyktig med fly pa ruta Lon
don-Paris. Billettprisene blir
nok likevel noe hoyere; 90
pundgjennomtunnelen, mot
60 pund for fly.

Man regner med at
mange likvel vil foretrekke a
bruke tunnelen, fordi biltog-



ene vil ga hvert 12. minutt og
uten flytrafikkens alle mulige
hindringer (take, aksjoner,
kapasitetsproblemer).

90 000 MANNAR

90.000 arsverk gar med
til a bygge tunneien. Man
borer seg gjennom les-
massene med 11 gigantiske
hydrauliske maskiner som
ligner godstog, og slipper k
bruke dynamitt silk vi ma her
1 Merge.
17% av varetransporten

til og fra de Britlske oyer vil
ga gjennom tunneien, og
man regner med 30 millioner
reisende hvert ar. Det bllr

bade direktetog London-
Pahs og skytteltog under
Kanalen.

TRAFIKKARE

Den engelske kanal eren
av verdens mest trafikkerte

skipsleider, bade pa langs
og pa tvers. Ferjetrafikken
over ville etter prognosene

ha blitt doblet ved arhundre-

skiftet, selv uten fast forbin-

delse. Na gjenstar det bare a
se om blllettprisen, kryssing
avtldssonen og overgangen

fra hoyre - til venstrekjoring
bllr uoverstigelige hindre.

Odd Williamsen

Freifjordtunneien Eurotunneien

Transportform Bil Tog
Lengde 0,5 mil 3 X 5 mil

Reisetid 5 min. (80 km/t) 32 min. (130 km/t)
Fri hoyde 4,6 m 7 m

Storste bredde 11 m 7,6 m

Masser 310.000 mMjell 7,5 mill m^ kalk

sprenges ut graves gjennom
Dypeste punkt
under havflata -130 m - 78 m

Minste

fjelloverdekning 35 m 40 m

Bergart Gneis Kalkstein

Anieggsstart JunI 1990 Desember 1987

Ferdig Sommeren 1992 Sommeren 1993

Arbeidsstokk 70 mann 7000 mann

Anieggskostnad 0,240 mllliarder 87 mllliarder

kroner kroner

Billettpris pr. bil Kr. 50,- (sone 9) Kr. 1.040,-

(90 pund)

Avgasser

fra vare gule biler

Alle har vel ni oppfattet at Statens vegvesen
skal prioritere miljahensyn langt hayere enn
tidligere.
De storste mlljoproblemene knyttet til vegtra-
fikk er luftforurensning og stay. Bakgrunns-
stoff om emnet finnes for eksempel I
studieheftet «Rense? Begrense?» som viga ut
if'jor.

For a vaere sikre pa at
luftforurensnlngen fra Veg-

vesenets egne biler og ma
skiner er minst mulig, ber
Vegdirektoratet om at fol-
gende tiltak gjennomfores
innen maskindriften:

1. Arlig miliokontroll av

alle eane biler oa maski

ner.

Dette innebaerer blant

annet at alle motorer juste-

res korrekt. Kjoretoyfor-
skriftenes krav til innhold av

COgi benslnmotoravgass og
av sotpartikler i dieselmotor-
avgass ma Ikke over-
skrldes. Malemetoder og ut-

styr for maling skal samkjo-
res med biltilsynet. Miljo-
kontrollen forutsettes innar-

beidet i eksisterende ved-

likeholdsrutiner.

2. Generelt forbud mot

unedvendia tomaanas-

kjering ved bruk av Vea-
vesenets biler oa maski

ner.

Tomgangskjoring er unyt-
tig ressursbruk og gir unod-
vendlg luftforurensning. For-
urensningen under tom-
gangskjoring er opptil 50
ganger storre enn under
kjoring i jevn fart eller ved
normale driftsforhold. For a

minne om forbudet vil Vegdi
rektoratet fa laget klistre-
merker som skal plasseres
pa left synlig sted i forerhu-
set.

3. Pgileaa fgrerne ̂  benvtte

blyfri bensin pgi bensin-
drevne biler i den utstrek-

nino det er teknisk mulia.

Klistremerker som angir

korrekt bensintype vil bli til-
sendt fra Vegdirektoratet og
forutsettes plassert naer
tanklokket pa alle bensln-
drevne biler.

4. Redusere avaassmena-

den fra biler oa maskiner.

Dette gjores blant annet
ved:

- God planlegging av trans
port- og arbeldsoppdrag.

- Korrekt dimensjonering av
materiell I relasjon til opp-
drag.

- 0konomisk kjoremate.
- Riktlge justeringer av mo

torer, bremser og
dekktrykk.

- Bruk av elektrisk motor-

varmer i den kalde arstid.

- Bruk av tilhengere.

Vegdirektoratet vurderer
i  tillegg andre miljotiltak og
vil komme tilbake med for-

slag om eventuell utproving
av forbedrede dieselkvali-

teter, avgassfiltere, kataly-
satorer, videreutviklede Inn-

sproytningssystemer, alter
native drivstoff- og motorty-
per senere.

Bil- og motorprodusent-
ene har i den senere tid satt

inn betydelige ressurser pa
forskning og utvikling av mer
miljovennlige motorer. Som
resultat av dette kan store

forbedringer paregnes i
arene fremover. Bilfabrik-

kene kan for ovrig allerede
na levere en del miljoutstyr,
dels som standardutrust-

ning og dels som ekstraut-
styr. Dessuten finnes det en-

kelte miljotilpassede spesi-
albiler og maskiner for for-
skjellige formal. Vegvesenet
har allerede anskaffet noen

slike for utproving.

Miljoutstyr er ofte kost-
bart. Vi ma derfor ogsa
minne om konkurransesi-
tuasjonen Statens vegve-
sens egen maskindrift har

mot private maskineiere,
som ofte ikke prioriterer
miljo- og sikkerhetsutstyr
like hoyt som Vegvesenet.

Vegdirektoratet frarader
for ovrig en generell oppgra-
dering av brukt materiell, ek-

sempelvis ved ettermonter-
ing av katalysatorer. Miljo-
hensyn skal istedet priorite-
res sterkere enn for ved ny-
anskaffelser.

Maskinavdelinga
Oddvar Afloydal
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BRUKVALITET!
Vegdirektoratets bruavdeling la arets «rikssamiing» til
Kristiansund 22.-25. oktober.

Arets brukonferanse som for forste gang ble holdt
utenfor Oslo, hadde kvaiitetsikring som hovedemne.
Avdeiingsdirektor Oderud §pnet ballet med bombastisk
k sla fast at mens tunnelfolket bare bar en grevling i
taket, sS er bruene besunget i hoyverdig poesi. Straks
etter ble det servering av brufolkets egen sjokolade
«Riegel» (bjeike), for var egen Tore Witso foredro om
Kulisvaet bru - den eneste med egen solbrilleholder. To
av Norges fremste alpinister og fjellklatrere, Oyvind
Vadia og Aslak Astorp demonstrerte alternativ bruk av
Storseisundet bru -1 23 meters fritt fall og ellers var det
snakk bade om kakelotteri og Kolossen pa Rhodos.
80 mann stilte, og flere kan vi neppe ta imot til
rundstykkegilde i det rode slottet p^ Hogset. «Folk m^
f^ betalt for det de veit, ikke for det de gjor», sa Noremark
fra Hordaland. Det f^r de 1 Japan. De putter toppfolka
sine belt ned I produksjonsprosessen, for ̂  f^i kvalitet.
Hos OSS m^ ingeniorene bli kontorister for k oppnS lonn
og anseelse...

Siste dag badde avdelingsingenlor Per Austnes fore-
drag om More og Romsdals erfaringer med betongbruer.
Betong bar jo mistet sin dyd som vedlikeboldsfritt mate-
riale. Konferansen diskuterte ogs^ bedriftskultur og PR-
arbeid, «off tbe record>>.

Pa konferansens siste dag var

det satt av en «apen time» til infor-
masjon fra vegkontorene og
bruavdelingen. Her var bl.a. disse
sakene framrne;

1 STRATEGISK PLAN

FOR BRUAVDELINGEN

Bruavdelingen bar, som de andre
avdelingene i Vegdirektoratet, utar-
beidet en strategisk plan for sin virk-
somfiet i perioden 1990-93. De fiar
der valgt ut folgende fern

satsingsomrader:
* Organisasjon og ledelse
* Kvalitetssikring

*  Ideskaping og utvikling i
brusektoren

* Planlegging og styring av store
bruprosjekter

* Bruforvaltning

2 KONTAKTMONSTER MELLOM

VEGKONTORENE OG

BRUAVDELINGEN

Foruten gjennom de enkelte pro-
sjekter og saker for ovrig fiar sek-
toren folgende kontaktpunkter:
- Brukonferansen.

- Sentrale, lokale og regionale
kurs arranged av bruavdelingen.

- Plansjef", anieggssjef- og
vedlikeftoldssjef-konferansene.

3 FORSLAG TIL KURS 1991

Bru bar foresldtt folgende sentrale
kurs for 1991:

Konferansen er tenkt boldf i Ber-

gen fordi det der vil vsere flere in-
feressante prosjekterunderarbeid.

Kurs for kontrollinoeniorer oa

hvnaeledere ved bruanlenn.

Dette kursforslaget er en opp-
folging av seminaret for byggele-
dere pa bruanlegg som ble boldt i
Bergen i mail 990.

Kurset er tenkt holdt i Oslo-om-

radet hasten 1991. Det er mulig
dette burde vsd delt i to kurs - et for

byggeledere og et for kontrollin-
geniorer, eventuelt kombined med
brevkurs.

Seminar om bruestetikk.

Bruavdelingen bar utarbeidet et

debatthefte om bruestetikk. Heftet

er sendt vegkontorene. Innboldet i
dette tas opp pa seminaret. Malet er
a komme fram til en veiledning for

veg- og bruplanleggere.
Seminaret holdes pa Olavsgaard

hotell ved Lillestram i januar1991.

Ideseminar om mindre on mellom-

store bruer.

Formalet er a gi deltakerne nye
impulser i valg og utforming av
bruer for mindre og mellomstore
spennvidder.

Det er tenkt holdt i Oslo-omradet

varen 1991.

Forebvaaende vedlikehold av

bruer.

Kurset vil belyse.

- Valg av utforming/detaljer for d
hindre skader.

- Utferelsesfeil - betydning for
skadeutvikling.

- Overilatebehandling av betong
bruer.

Dessuten er det foreslStt falgende
lokale/regionale kurs;

Inspeksion oo vedlikehold av bruer.

Kurset er tenkt holdt ved 2-3

vegkontorer, og vil gi en innfaring
i Vegvesenets regler og rutiner for
inspeksjon og vedlikehold av bruer,

ferjeleier etc., samt gi en oversikt
over de vanligste skadetyper og de
viktigeste reparasjonsmetoder som

benyttes.

Klassifiserina av bruer.

Kurset er tenkt holdt ved inntil to

vegkontorer eller som regionalt
kurs.

Det vil gi:

-  Innfaring i klassifisering av eksi-
sterende bruer.

- Oversikt over Vegvesenets

lastklasser, lastantakelser,

antatte materialkvaliteter, tillatt

materialutnyttelse etc.

- Beregningsmetoder for de vik-
tigste brutyper.

- Oversikt over tidligere
normalbruer.

Reservebrumaferiell.

Kurset holdes ved 1-2

vegkontorer. Det er tenkt a gi de
spesialuttatte medarbeidere i ute-
driften en teoretisk/praktisk innfar
ing i Vegvesenets bruk av

reservebrumaferiell.

EDB-oppferinn for
brumedarbeidere.

Kurset vil bli gift som et
hospiteringstilbud ved bruavde
lingen for 4-6 deltakere. Det vil gi en
innfaring i de meat benyttede EDB-
programmene pa brusiden og
gjennom praktiske avelser sette
deltakerne IstandtilautfareEDB-

beregninger pa vegkontorets

Nord-maskin.

Videreaaende DAK-kurs fEDB)

Kurset er tenkt holdt regionalt.
Det vil gi videregaende opplffihng
i bruk av DAK-systemet Techno-
visjon og Brudak. 1-2 bruprosjekter
skal leveres komplett planlagt i la-
pet av kurset, som varer 1 uke.

4  HOSPITERING PA

BRUAVDELINGEN

Etter at vi bar fatt bedre plass og
oppussingen av kontorlokalene er

ferdig, kan Bru pa nyaret tilby folk fra
vegkontorene hospitering.

KOLOSSEN PA RHODOS

Enorm statue av solguden Helios,
oppsatt280 f.Kr. og odelagtavjord-
skjelv54 drseinere. Mark battrafik-

ken "Qjennom skrevet». De kunne
dette med storslatte fjordkryssinger
i gamie dager ogsi.

5 PROSJEKTERINGSBISTAND

OVERFOR VEGKONTORENE

En vesentlig del av Bruavdelingens

virksomhet er prosjektering av
bruer, og dette oppfattes som

hovedgrunnlaget for virksomheten.
Prosjektene kan grupperes i:
-  Utviklingsprosjekter som store
hengebruer, flytebruer og andre
brutyper der spennviddene akes.
Prosjekter der vi bruker nye mate-
rialtyper og -kvaliteter barer hjem-
me her - likedan prosjekter som
inneb^rer ny bruk av DAK.
- Serviceprosjektering overfor veg

kontorene, dvs. prosjektering av
vanlige bruer av ulik type og star-
relse.

6 INFORMASJON TIL VEGKON

TORENE

Vegdirektoratet ansker a fa syns-
punkter pa vegkontorenes behov
for informasjon fra Bruavdelingen.
Noen stikkord her kan vaere:

- Tilbakemelding om skader pa
bruer (skadekatalog).

- Bruavdelingens syn pa praksis, i
alt fra armeringsoverdekning til
faring av kloakkledninger over
bruer.

- EDB-bruk.

- Reiserapporter.
- FOU-planer og-rapporter.
- Planleggingsprogram for bruer.
- Statistikk om bruer.

- Oversikt over konsulentbruk,

«Hvem gjar hva pa Bru» som skal
revideres til nyttar, anskes det ogsa

synspunkter pa.

Et utsnitt av den 80 manns- og kvinne-store forsamlingen
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"Langtidsplanen for tra-
fikksikkerhetsinformasjon»
tok i 1990 fore seg fot-
gjengarulykker.

Langtidsplanen er eit
samarbeidsprosjekt mellom
Rusmiddeldirektoratet, Sta-

tens vegvesen, Samferd-
selsdepartementet, Statens
informasjonstjeneste, Trygg
Trafikk og Justisdeparte-
mentet.

Malgruppene for aksjo-
nen er prim^rt fotgjengarar
over 65 ar. Trafikkulykkene
der eldre fotgjengarar er inn-
blanda skjer hovudsakeleg
om hausten, n&r lysforholda
er darlegast. Dei skjer i
periodar av dognet med stor
biltrafikk, og spesielt ved
kryssing av veg i tettstader.

Pa landsbasis utgjer no
aldersgruppa 65 ar og eldre
over halvparten av alle
drepte fotgjengarar (52%),
og belle 25 % av alle skadde
og drepte fotgjengarar er 65
ar eller eldre. Denne alders

gruppa utgjer berre ca. 16 %
av befolkninga I landet, og vl
kan derfor sele at eldre

fotgjengarar tllhoyrer el
hogrlsikogruppe I traflkken.

For More og Romsdal er
del tllsvarande tala ganske
llkt landsgjennomsnlttet;
50 % av alle drepte fot
gjengarar I perloden 1986-
88 var 65 ar eller eldre, og
21 % av alle skadde og
drepte fotgjengarar hoyrde
til same aldersgruppa. Eldre
fotgjengarar I More og
Romsdal kjem ogsa Inn un
der el hogrislkogruppe I tra
flkken pa llnje med landet for
ovrlg.

Aksjonsperloden var fra
1. oktober til 30. november

1990.

Starten pa aksjonen fall
saman med el Internasjonal
aksjonsveke (1.-7. oktober
1990) Innanfor traflkk-tryg-
glng I regl av ECE-FN sin
okonomlske kommlsjon for
Europa. Alle medlemslanda
er oppfordra til a rette soke-
lyset pa sine nasjonale tra-

fikktrygglngsproblem denne
veka.

Mottoet for kampanjen I
Norge er «Oppmerksomhet
gir trygghet». Bllforarar og
offentlege styresmakter er
sekundaermalgrupper I ak
sjonen. Budskapet I kam
panjen er at forarar av
motorkjoretoy skal vere
merksame overfor eldre

fotgjengarar, og at eldre
fotgjengarar skal vere
merksame I traflkken. Dei

offentlege styresmaktene
skal ta omsyn til del eldre
fotgjengarane bdde ved
planlegging og vedllkehald
av vegar/gatemlljo.

Mange av ulykkene med
eldre er sakalla «elne-ulyk-
ker», det vll sele fot
gjengarar som snublar, gllr
eller ramlar ved ferdsel I

trafikkmlljoet. Slike eldre-
ulykker medforer sveert
store okonomlske konse-

kvensar for samfunnet, med

lange sjukehusopphald etc.
I  samband med denne

aksjonen tar Utrykningspoll-
tiet (UP) del I aksjonen med
kontrollar over belle landet.

Kampanjen «Oppmerk-
sombet gIr tryggbet» er el
baldnlngskampanje der vl I
forste rekkje bar provd a na
fram til bovudmalgruppa el
dre fotgjengarar (over 65 ar),
og bllforarar som er el
sekundaermalgruppe I ak
sjonen.

Traflkktrygglngsutvalet
bar fM produsert to plakatar
med bodskap retta mot del
aktuelle malgruppene: «Vis
respekt for gangfeltet» og
«Bruk gangfeltet». Slstnem-
nde plakat bar belse- og
soslaletatane I fylket
spreidd ut til alders- og
sjukebelmar, dagbelmar, el-
dresenter osv. I kommun-

ane. «Vls respekt for
gangfeltet>> er sendt ut til alle
bllforretnlngar og bensln-
stasjonar I fylket, I tlllegg til at
den bar vore brukt I

annonseutgave. Til sist bar
postkontora fatt begge pla-

OPPMERKSOMHFT

GIR TRYGGHET

katane tllsendt. Saman med

plakatane bar vl lagt ved In-
formasjon om aksjonen og
forklaring pa kva som er for-
malet med plakatane.

«Langtldsplangruppa for
traflkkslkkerbetslnformasjon»
bar gift ut el brosjyre til bruk
i  kampanjen mot fotgjen-
garulykker. Brosjyra er retta
mot eldre fotgjengarar, og
Odd Grytbe er frontflgur: «VI
eldre fotgjengere far bruke
det vl bar mest av ... sunt

vett!!» Saman med brosjyra
er det el sjolvklebande
refleksstrlmie der det star

«Oppmerksombet gIr trygg-
bet», som kan llmast pa
vesker, sparkar, stokkar og
stovlar.

Traflkktrygglngsutvalet
v/sekretarlatet bar dlstrlbu-

ert ca. 10 000 av desse bro-

sjyrene -i- refleksstrlmlar og
refleks til kommunane I fyl
ket. VI bar bede del om a

bringe dette materlellet
vidare ut til del stadene I

kommunen der eldre ferd-

ast, silk som trygdekontor,
belmebjelpskontor, alders-
belmar og postkontor.

Det vll bety svaert mykje
for del eldre at nokon bar

jamnleg tllsyn med vegmll-
joet der del ferdast, med
sikte pa vedllkebaldstlltak
som sandstroing, snoryd-
dlng, kosting og anna rein-
bald. Traflkktrygglngsutval

et (FTU) bar derfor bede
vedllkebaldet Innanfor bade

Vegvesenet og kommunane
om a sja til at gangfelt som

ofte bllr nytta av eldre er
spesielt godt merka (t.d. ved
eldrelnstltusjonar og eldre-
senter), og at vedllkebalds-
rutlnane bllr vurdert med

sIkte pa a tllpasse del til del
eldre fotgjengarane sine be-
bov I traflkken.

I skrivande stund bar vl

motteke elt nytt opptrykk av
el brosjyre som tar for seg
korleis fotgjengarar skal for-
bolde seg I lyskryss, «godt a
vlte for fotgjengere ...». Pla-
nen er a fa ut denne brosjyra
til «flest mogleg» I Krlstlan-
sund og Alesund, (sorry
Molde -1 lyskryss beld Ikkje)
Inkludert eldre fotgjengarar.

For 0vrig bar Traflkk
trygglngsutvalet elt gllm-
rande bandllngsprogram
som stort sett dekkjer opp
del ulike malgruppene som
«Langtldsplangruppa» pluk-
kar ut fra ar til ar. Gjennom-
foring av tlltaka I «Hand-
llngsprogram for traflkktryg-
glng I More og Romsdal» vll
derfor fortsatt vere det prlorl-
terte arbeldsfeltet for FTU.

Ruth Myhlebust
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Sa seint som i 1970-ara trodde en at betongen tilnsermet hadde uendelig lang
levetid. Dersom det oppsto skader skyldes dette darlig arbeidsutferelse, ellers var
betongen motstandsdyktig mot alle slags ytre pakjenninger.

De siste ars utvikling har
dessverre vist at dette pa
langt naer er tilfelle. 1 vart
fylke er det saerlig ferjekai-
ene og de av bruene som
ligger ute ved kysten som er
mest utsatt. Saltet fra sjo-
vannet trenger inn I beton
gen og armerlnga begynner
a korrodere (ruste). 1 de
storre byene er det forurens-
ningen, spesielt CO^ (kar-
bondioksyd) som odelegger
betongen og starter armer-
ingskorrosjon. De fleste har
vel hort om alle balkongene
som er i ferd med a falle ned

i Oslo. Salt og forurensning
er de viktigste nedbrytnings-
arsaker. I tillegg kommer
frostskader og I den senere
tid har en oppdaget at sa-
kalte alkalie-kiesel reaksjo-
ner ogsa er med pa a bryte
ned betongkonstruksjoner I
flere deler av landet. Her er

syndebukken tilslaget (sand
og stein) i betongen. Med
andre ord, betongens fien-
der er mange.

Det er selvsagt pa langt
nser slik at alle betongkon

struksjoner er I ferd med a bli
odelagt, men problemene er
likevel store og bare i vart
fylke bevilges na 6-7 mill,
kroner hvert ar til reparasjo-
ner av bruer. Behovet er

imidiertid enna storre de

kommende ara, for stadig

nye skader oppdages og
mange av disse utvikler seg
raskt.

Regelen er at jo fortere
en skade blir oppdaget og
reparert desto lavere blir
totalkostnadene ved bru-

vedlikeholdet.

VEDLIKEHOLDSLAG

Vi har derfor for to ar si-

den bygd opp et vedlike-
holdslag som er utrustet
med spesial-oppbygd bil.
Laget har til na utfort en

14

mengde preserende oppga-
ver rundt om i fylket.

Ellers utfores registre-
ring av brutilstand kontinuer-
lig, slik at en til enhver tid har
full oversikt over hvor repa-
rasjonene bor settes inn.

Ikke minst er det viktig a
undersoke konstruksjonen
noye for en setter igang re-
parasjon som ofte er omfat-
tende. Saltinfisert betong
ma fjernes ved meisling, ar-
meringa ma rengjores for
rust, primes og ny mortel ma
legges pa. Deretter males
konstruksjonen for a hindre
at saltet pa nytt trenger inn.

Gjennom provetakinga
ma en finne ut hvor armer-

inga er angrepet av rust og
en ma finne ut hvor langt inn
en ma meisle bort betongen
for a vaere sikker pa at saltet
er borte. En ma heller ikke

meisle bort for mye da denne
delen av reparasjonen er
sv^rt kostbar.

Pa omradet som gjelder
provetaking og valg av
reparasjonsmetoder er det
imidiertid mye uployd mark

og lite matnyttig litteratur.
Bare noen fa vegkontor har
personell med noenlunde
nodvendig kunnskaper.

8

Laget som driver bruvedlikeholdsarbeid. Fra venstre Oscar
Einarsson, Geir Ove Nesje, Edmund Hokstad. Bilen er
spesialutstyrt for a drive vedlikeholdsarbeid.

Foredragshoiderne: Bak: Jan Saeiensminde, Betec, Trend
Ostmoen, Vegdirektoratet, Per Austnes, More og Romsdal.
Foran: Magne Maage, NTN, Oystein Vennesiand, Noteby.

Tii venstre:

Reparasjon av rekkverk-

skade pa Kjonnoy bru, Av-
eroy.

Tii hoyre:
Uttak av betong pa
Steinvagsund bru for a maie
saitinnhoid. Midt pa biidet
(riktig antrukket) Arild
Hanekamhaug, Sogn og
Fjordane. Tii hoyre Edmund
Hokstad, More og Romsdai.
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KURS MA TIL

Avdelingsingenior Per
Austnes tok derfor initiativ til

ovenfor Vegdirektoratet om
a holde kurs. Malgruppe var
ansatte som steller med

bruvedlikehold ved vegkon-
torene 1 alle kystfyikene.

Vegdirektoratet tente
umiddelbart pa ideen eg re-
sponsen fra fylkene var me-
get god. Alle inviterte fyiker
deltok med 1-2 represen-
tanter. Kurset ble holdt i

Alesund og Steinvagsundet
bru som er under reparasjon
ble nyttet til praktiske ovel-
serog provetaking. Provene
som ble tatt ble analysert
ved laboratoriet I Spjelkavik.

Som eksterne forelesere

var invltert professor Magne
Maage ved NTH og sivilin-
genior 0ystein Vennesland
fra konsulentfirmaet Noteby.
Disse er ansett for a veere de

fremste pa dette omradet i
landet.

Potensialmaling. Brakes til i
finne at om det er korrosjon
pa gang i armeringa. Til
h0yre: Oscar EInarsson,
M0re og Romsdal.

Kurset ble meget vellyk-
ket og forutsetningen om
stor kunnskapsmangel pa
omradet var riktig. Avdel-
Ingsleder Knut Neess i Veg
direktoratet var da ogsa full
av lovord for initiativet og vil
gjenta tilsvarende kurs til
neste ar.

Tore WltS0

Restaureres pa Mellornvserftet i Kristiansund:

Rjanes - tandeis eldsie bevarfe bilfer je

BMferja «Rjanes», som har gatt bade i «Elksundsambandet», pa
Gurskoy og i Volda, star nS pa Nordmore Museums slip. Norsk
Vegmuseum har overtatt fartoyet, og vil na ga inn med midler for a
bidra til d finansiere en spesialhandverker-stilling pa Mellomvaerftet i
V^gen, slik at denne eldste bevarte bilferja kan berges og etterhvert
(om en 7 &rs tid?) overfores til Vegmuseet i en kraftverksdam ved
GudbrandsdalslSgen. I sa fall ma det vel vaere en selvfolge at vare
landskjente ferjekaibyggere far jobben med a bygge en "forste-
generasjons» ferjekai. Man begynner na relativt beskjedent, med en
bevilgning pa kr 50 000,- til oppmaling, landsetting p^ «bedding» og
«nedrivning» av skadd overbygg.

Den storste jobben blir vel transporten ned til Lillehammer. Vi
bestiller herved sendetid i Norge Rundt hosten 1997!

*
>^111 ill:

?  •§

Leder av Norsk

Vegmuseum Geir
Paulsrud, foran bil

ferja «Rjanes» pa
Mellomvaerftet

Kristiansund

Fartoyet er bygd av Einar Helland i Vestnes i 1936 for Volda-Folkestad Bilferje
lutlag. Prisen var kr 6 500,- og baten fikk kjenningssignal LJEE og hjemsted
Alesund. Ferja fiet opprlnnelig «Voldaferja», senere «Gursk0yferja» og til slutt
«Rjanesferja». Fartoyet ble kjopt av More og Romsdal Fylkesbatar i 1962 og flkk
da navnet «Rjanes». Den gikk I selskapets ruter, hovedsakelig pa Nordmore, tram
til 1966 og ble da solgt til entreprenorflrmaet Kristiseter pa Andalsnes. I 1986 ble
fartoyet overtoil vederlagsfritt fra entreprenorforretningen Harry Mathisen A/S
(som bygger to av KRIFAST-bruene) til Nordmore Museum avdeling Mellom
vaerftet. Ferja er pa 35 bruttotonn, gjorde 6 knops fart og har kapasltet 60 passa-
sjerer og 5 sma biler. Lengden er 52,5 m.

MRF-pensjonist Magnar Berg i Kristiansund var skipper om bord pa 1960-tallet,
i rutaStemshaug-Vihals-Vikan. Hanfortelleratdekunnetaopptil tre lastebiler, men
da hang hjulene utenfor pa begge siderl En gang det var sangerstevne kom det over
100 mennesker om bord. Ei dame ble redd og pekte pa skiltet med «max 60
passasjerer». «lngen fare», sa Berg - «det star 60 pa andre sida ogsa».

«Rjanes» horer til den forste generasjon speslalbygde bilferjer, dvs. med
gjennomkjoring fra stavn til stavn. Bilforing var fartoyets hovedfunksjon. De forste
lokalbater bygd med tanke pa biltransport hadde innkjoring fra siden, (f.eks. M/S
Bilfergen fra 1921 som enna flyter). Lose rekker og slett dekk gjorde dette mulig.
Disse fartoyene var lokalbater med mulighet for biltransport. Det er i 1930-ara vi far
de forste ferjer med en utforming vi i dag forbinder med ordet «ferje>>. «Rj&nes» er
blant de aller forste av denne typen som ble laget.

«Rjanes» er relativt uendret fra sitt opprinnelige utseende. Malebrevene viser at
det ble foretatt endringer i overbygget de siste arene MRF eide baten. Disse var av
relativt beskjedent omfang sa langt vi kan se fra eldre billedmateriale. Motoren i
baten er den opprinnelige «Volda», men hvorvidt denne kan berges er ikke fastlagt,

Museumsansvarlig Egil Bakke, med kontor p& Aro vegsentral, er sveert interes-
sert i opplysninger og fotografier av den gamie ferja.

Odd Williamsen
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Sp0rjeunders0king cm veg-
vedlikehald og kj0reforhold

Vegdirektoratet har i
samarbeid med SINTEF

utarbeidd og gjennomfort ei
landsomfattande sporjeun-
dersoking om kjoreforhold
og vegvedlikehald. Under-
sokinga har fleire formal. Eit
viktig moment er a gje tilba-
kemelding om korleis bruk-
arane opplevertilstanden pa
vegnettet - kva er dei tii-
fredse med og kva som
kunne ha vore betra. Vi ma

utgreie/kartleggje konse-
kvensane av det trafi-

kantane meiner er mangel-

fullt eller for darleg ved-
likehalde.

Vegmeistrane i dei om-
rada som tek dei i undersok-

inga far god oversikt over
korleis trafikantane ser pa

forholda pa vegnettet i omra-
det. Undersokinga gir ogsa
eit svaert nyttig grunnlag for
prioritering av vedlikehalds-
innsatsen bade lokalt og
sentralt.

11990 har det vore gjen-
nomfort to landsomfattande

undersokingar. Onsdag 21.
mars vart det gjennomfort
undersoking om vinterfor-
hold. Tilsvarande underso-

klng om sommerforhold vart
gjennomfort 10. oktober.

GJENNOMF0RINGA I

VART FYLKE

1  vart fylke tok 0rsta,
Skodje og Surnadal vegsta-
sjon del 1 undersokinga. Ved
kvar vegstasjon vart det delt
ut 500 sporjeskjema.

Rapport for vlnterun-
dersokinga - bade lands
omfattande og lokalt - ligg no
fore.

Av hovudtrekka kan

nemnast:

-  Det er klare forskjellar 1
trafikantane sine vurder-

ingar av kvaliteten pa dei
ulike delane av vegnettet.

Fylkes- og kommunevegar
fargjennomg&ande darleg-
are karakteristikk enn rlks-

vegane.

-  Trafikantane gir riksveg-

nettet betydeleg betre ka-
rakter med omsyn til
aksellastrestriksjonar og
hogde/breiddeavgrensingar
enn det ovrige vegnettet.
-  Kantstolpar/broytestikker
m/refleks blir sett pa som &
vere eit svaert viktig «sat-
singsomr§de».
- Trafikantane ser ikkje pS
salting som nokogodt alter-
nativ til sandstroing.
- Strolng er svaert viktig inn
mot vegkryss og 1 stlgnln-
gar.

- NRK radio skil seg ut som
denklartviktlgaste informa-
sjonskilda om vegtilhova.

Den landsomfattande

rapporten viser at More og
Romsdal fekk noko «dar-

legare karakter» enn lands-
gjennomsnittet. 1 vart fylke
fekk Surnadal (T-9) «dSr-
legaste karakter». Det var
spesielt Aure-omradet som
trekte ned. Ei mogleg arsak
til dette kan vere mang-
lande/mangelfull lagrlng av
stromldlar. Vegvesenet er
no 1 gang med bygging av ny
strosandhall i Aure, sa dette

vil venteleg betre seg.
Vegstasjonane arbel-

der no med handsamlng av
sporjeskjemaene for som-
marundersoklnga.

Ivar Hoi

Trafikktellinger
Tussen/Skaret

Tussentunnelen vart

Spna for traflkk lordag 13.
oktober kl. 1300. Tunnelen

er bygd og skal drives som
en privat veg. Vegvesenet
skal vedlikeholde riksveg 67
som gar over Skaret som to r.
Tunnelen korter ned strek-

ninga mellom Molde og
Fraena med 7 km. Utglftene
til bygging og drift av tunne
len blir flnansiert gjennom
Innkreving av bompenger.
Satsene pr. tur for privatbiler
10 kr.

Vegvesenet har hatt
sammenhengende trafikk
tellinger ved glattkjorings-
bana i Malmedalen siden

uke 3 i 1990. Den hoyeste
trafikken vi har telt var 1 uke

29 med 3825 bller pr. dag.
Den laveste trafikken var 1

uke 10 med 2646 biler 1 snitt

pr. dag. Gjennomsnittlig tra
flkk for dei 38 ukene vi har

hatt tellinger er 3335 biler 1
snltt pr. dag.

75 % BRUKER

TUNNELEN

Etter ̂ pninga har vi fort-
satt med tellingene i Malme
dalen, vi har ogs^ tellinger
ved bomstasjonen. For dei
to ukene vi har tellinger p&
begge plassene, har tunne
len tatt unna 75 % av trafik

ken, vi sitter igjen med 25 %
(ca. 810 biler som kjorer
over Skaret pr. dag) av trafik
ken. Kjoreforholda over
Skaret har i hele denne tlds-

perioden vaert gode, Ikke
noe vlnterfore med glatt
kjorebane. Vegvesenet vil
fortsette med tellingene
fremover, en vinter med mye
sno og is vil kanskje gl en
annentrafikkfordeling. Som-
mertrafikken vil slkkert gi en
ny. Tussentunnelen er uom-

tvistellg et spennende pro-
sjekt for oss alle.

Harry Berg

TEAFIKKPORDEUING TUSSENTUNNELEM/SKAReT UKE 13

TUNMC-I-

ZSiS

MAMOAG TIKSOAG OkISOAS TOtSDAG FREDAS uCfRDAQ SGMOAGi

I TUSSE.N dD SKAREir

TRAriKKPOf^DeLIMG TUSSeKlTUKiNElLtM / SKARET UKE

30OO

2500

2000

iSOO

looo

soo

Son UKEOOSN

MAKIDAG Tlf^SDAG OMSDA<S ToRSDAG FREOAG LORDAS S0UOA&

■■ TUSSEIN Ed SKA5?E.r
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Nytt fra maskinavdelinga
Fjerning av gras- og jordkanten under rekkverk langs

vegene har tradisjonelt veert meget vanskelig a utfere ef-
fektivt og okonomisk. Sammen med Statens vegvesen
Akershus og Vegdirektoratet utvikler na Anders Bergem
vegsentralen et redskap som kan gjore den jobben.

Prototypen skal snart utproves pS vegene i More og
Romsdal, etter at den er bygd p^ Tonstad mek. verksted.
Meningen er a til et tilleggsutstyr til kantfres, som kan
renske belt inn til stolpene. Et skrastilt plogskjeer deler seg i
to og trekker seg tilbake p& hver side av stolpen og smyger
seg forbi. Arbeidet skal ga kontinuerlig - uten stopp - ved hver
stolpe.

NYE MASKINER

Vi har i 1990 kjopt inn en ny stor lastebil for transport av
ferjekai-materiell (1,5 mill, kr), en ny feiemaskin (2 mill, kr) og
en ny veghovel (1,3 mill. kr).

NYE ANSATTE

Oppsynsmann pa plateverkstedet er Kjell Sagli, og ellers
har Arne Rodal og Arvid Bo begynt i verksteddrifta. Tre
nyansatte damer kom p^ plass i 1990: Eli Lyster pa ekspe-
disjonen, Torild Wirum pa budruta og Lisa Norland som
laerling pa lageret.

Det meste verkstedarbeidet utenom pa egne maskiner er
del siste aret utfort som oppdrag for andre fylker, nemlig:

Valset ferjekai, Sor-Trondelag
Flekkefjord ferjekai, Vest-Agder

Lund ferjekai, Nord-Trondelag

Balestrand ferjekai, Sogn og Fjordane
Tau ferjekai, Rogaland

Josenoy ferjekai, Sor-Trondelag

Flemnskjel ferjekai, Sor-Trondelag
HItra ferjekai, Sor-Trondelag
Valset ferjekai, Sor-Trondelag

Skeid ferjekai, Nord-Trondelag
Gutvik ferjekai, Nord-Trondelag
Kirkholm ferjekai, Sor-Trondelag
Linesoy ferjekai, Sor-Trondelag
Forsnes ferjekai, Sor-Trondelag
Drobak ferjekai, Akershus

Svolv^r ferjekai, Nordland

Pelearbeid.

2 stk. ferjekalbruer
med utstyr.
1 stk. ferjekalbru
med utstyr.
1 stk. ferjekalbru.
Montering av 1 stk.
ferjekalbru.
Ny front til
ferjekalbru.
Ny ferjekalbru.
Fenderdeler.

Transport- demon-
teringav hydraulikk.
Ny ferjekalbru.
Ny ferjekai.
Ny ferjekai.
Ny ferjekai.
Deler til ny ferjekai.
Ombygging av
ferjekai.
Ombygging av
ferjekai.

Verdien pa dette arbeidet er samlet ca. 6 mill, kr, inkludert
materialer og transport.

Neste ar skal nye komplette ferjekalbruer leveres til
Trandal og Solevag ferjekaier i More og Romsdal. Vi h^per
videre pS kanskje fem tilsvarende ordrer til Sogn og Fjor
dane.

Oddvar Afbydal

MINNEORD

Bjarne Rekdal

Tidlegare lensmann og ordforar Bjarne Rekdal er dod,
vel 90 Ar gammal. Flan var lensmann i Fleroy og Sande
fra 1929 til 1958, og ordforar i Fleroy fra 1956 til 1958.
vart ban tilsett som fylkesokonomisjef 1 More og
Romsdal, aret etter kombinert med stillinga som fylkes-
kasserar. Sidan da har ban budd i Molde. Han var fodd

i VAgA der faren ei tid var terar, men fekk sin oppvekst
pa Haroya. Etter endt skulegong, vart ban i 1918 tilsett
pa fylkesmannskontoret i Molde. Her var ban i 11 ar til
ban vart tilsett som lensmann i Heroy og Sande.

Han gjekk av fra stillinga si i fylkeskommunen i 1970,
men pensjonsalderen la ikkje nokon storre dempar pa
bans aktivitet. I ei arrekkje var ban engasjert til
saeroppdrag for Statens vegvesen, og var i sving p^
kontoret sitt i Fylkesbuset beilt opp mot 90-arsalderen.
Da tok belsa til a svikte litt, slik at ban matte ta det litt meir
med ro. Men tram til da badde ban balde seg uvanleg
sprek. Fr& 1969 og til ban var langt opp i 80-Sra tok ban
arleg idrettsmerket.

Bjarne Rekdal var ein s^rs produktiv med-arbeidar
for Veg og Virke gjennom alle Srgangar.

Vi lyser fred over bans minne.

Fra 1. lull 1990 er det foretatt en rekke endrinaer i Veadlrek-

toratets oraanisasjon:

Organisasjonsendringene bestar i folgende:
1. Toppledergruppen er redusert til tre, vegdirektoren,

teknisk direktor og administrasjonsdirektor.
2. Det er opprettet en ny Miljo- og trafikksikkerhetsavdeling 1

stab under vegdirektoren.
3. Det er bygget opp en hovedstruktur knyttet til omradene

plan/anlegg, drift og trafikant/kjoretoy. Konsekvensene av
disse endringene er at anieggskontoret pa tidligere drifts-
avdeling, na er en av funksjonene pa den nye Plan- og
anleggsavdellngen.

4. Den nye Driftsavdelingen er styrket gjennom opprettelsen
av to nye kontorer, Kontoret for trafikkinformasjon og
kontoret for trafikkstyring.
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VEGOPNING I VANYLVEN
Fredag 26. oktober 1990 vart nyvegen Eidsa-Fiska opna for fri ferdsel. VI laner Inn
omtalen fra lokalavlsa «Vest- Avlsa», jGurnallst Kjell Brenne:

VAKKER RAMME KRING

VEGOPNINGA

Statens vegvesen kunne
ikkje ha valt eit betre tids-
punkt for opninga av
nyvegen Eidsa-Fiska. Ver-
gudane viste seg fra si aller
beste side med god tempe-
ratur og blendande haustsol
som ramme kring ein verdig
opningsseremoni. Skule-
korpsa fra Eidsa og Fiska,
uniformert politi og mykje
frammott folk, sytte for at det
vart skikkeleg stemning.

Vegsjef Eivind Vollset
orienterte om vegbygginga
og presiserte at med denne
nye parsellen hadde siste
lekken pa riksveg 61 faff fast
dekke. Eidsa-Fiska bar

kosta 26,5 mill, kroner. Det

ma vere ein lettelse a fa

sleppe gamlevegen, sa
Vollset.

Ordforar Jon Aasen sa

seg sv^rt glad over at den
siste flaskehalsen pa riks
veg 61 var borte. Som gjen-
nomgangsveg ligg den nye
vegen tint i terrenget og vil
utan tvil vere ein styrke for
det ytre kystsambandet.
Han takka for eit framifra ar-

beid irk Vegvesenet si side.

Vegsnora i raudt, kvitt
og blatt vart sa hogtideleg

skoren over. Vegsjef Vollset
som pa forehand var annon-
sert som klippar, var bade
taktikar og tilbakehalden da
ban heldt godt i slira pa
«vegkniven» og letordforar-
en dra kniven or slira. Der-

med hadde ordforaren fatt

kniven i neven. Og medan
vegsjefen saman med opp-
synsmann Ingolf Kleppe og
arbeidsformann Eriing Hus-
oy heldt stramt i snora, skar
ordforaren med noyaktig og
fast hand over snora til stor

applaus fra folket. Den nye
fid over Eidet kunne fa til.

Klokka halv eitt vart traflk-

ken sleppt laus. Forst i korte-
sjen av bilar var Kvalsvik sin
veteranbll med vegsjef, fyl-
kesvaraordforar og ordforar
og sa fylgde resten hakk i
hel.

LUNSJ PA RADHUSET

Vegopninga vart avslutta
med ein enkel lunsj pa
Combisenteret i kommune-

styresalen. Vertskap for del
innbedne gjestene var Veg
vesenet.

El spesiell gratulasjons-
kake, pynta som eit vegkart
over Eidet, gjorde sitt til a
prege vegopninga.

Fylkesvaraordforar Einar

IIW16600

Oppsynsmann Ingolf Kleppe og formann Eriing Husoy haldt
snora stramt, medan ordforar Jon Aasen og vegsjef Elvind
Vollset skar ho over.

Den forste bilen som fekk koyre nyvegen, var ein lokal
veteranbll med innbedne gjestar.
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Holm roste vegsjefen og
bans etat for eit godt gjen-
nomfortarbeid. Bade nar det

gjeld naturinngrep og forhol-
det til grunneigarane, bar
Vegvesenet gjort ein dyktig
jobb. Sidan dette er eit
riksvegsamband, bar fylket
ikkje anna oppgave enn a
vere med pa a pSverke til
mest mogleg loyving til di-
striktet vart. I el tid med

mange onskjemal, vil det all-
tid vere ein polltlsk kamp for
a fa sikker plass pa priorl-
teringslista, sa Holm. Han
gratulerte Vanylven og
meinte vegen vll vere med a
beve nivaet I kommunen

ytterlegare.

Leiar i samferdselsutvalet

I fylket, Sandeordforar Arne
Dyrbol, bar fram belslngar
fra del ban representerte og
sa seg glad for at denne flas
kehalsen pa riksveg 61 var
borte. Dyrbol understreka
verdlen av gode kommuni-
kasjonar og meinte dette er
eit verkty for utviklinqa i dis-
trikta.

Som medlem av trafikk-

tryggingsutvalet i fylket, ville
ban midt oppe i gleda over
nyvegen, minneom attrafikk

ulykkene i More og Romsdal
arleg kostar 15-18 gonger

det denne vegen bar kosta
Desse tala vltnar om at

traflkktrygging ma priorlte-
rast bogt i eit fylke som bar
lege bogt pa landsstatistik-
ken over trafikkskadde, sa

Dyrbol.

Oppsynsmann for vegan-
legget, Ingolf Kleppe, minte
om at det ikkje var ofte Veg
vesenet ute i distriktet kunne

ba vegopningar med snor
og bornmusikk. Som oftast
skjer dette i samband med
store prosjekt som bru-
opningar der private entre-
prenorar bar batt oppdraget.
Dette prosjektet er drive
fram i Vegvesenet sin regi,
sa Kleppe som frambeva det
gode samarbeidet som bar
vore mellom alle partar i ar-
beidsperioden.

Era Morebil belsa Olav

Hellebust. Han kom inn pa
fleire morosame bistorierfra

den tida vegane i Vanylven
var krok og krik i alle tun.
BSde ban og ordforar Aasen
nytta bovet a minne vegsje
fen om at riksveg 652 mMe
kome pa kartet i neste
planperioden. Vegen til
Lauvstad gjennom Volds-
bammaren kan Ikkje ligge
silk ban gjer i dag.



VEGOPNING I VANYLVEN
VEGLENGD

Fra kryss med riksveg
652 pa Eidsa til Tunheim pa
Fiska er det bygd ny veg eller
eksisterande veg er utbetra i
ei total lengd pa 6750 meter.

I tillegg er det bygd side-
vegar pa til saman 550 me
ter. I samarbeid med Vanyl-
ven kommune er det bygd
gang- og sykkelveg pa ca.
120 meter i Leitebakkane pa

Eidsa.

Era EidsS til Lilleeide er

1200 meter av eksisterande

veg utbetra. Fra Lilleeide til
Tunheim er det bygd ny veg
pa sorsida av Fiskaelva i ei
lengd pa 5200 meter. Pa
Tunheim er 350 meter av

eksisterande veg utbetra.

VEGSTANDARD

Den nye vegparsellen er

bygd med 6,5 meter total
vegbreidde. Vegen er dl-
mensjonert for 10 tonns
heilars bereevne. Tillatt

kjorefart vil vere 80 km/t med
unnatak av strekninga fra
krysset med riksveg 652 pa
Eidsa og opp til bustadfeltet
i Leite-bakkane.

KRYSS

Pa Lilleeide er det bygd
eit kryss i 150 meters lengd
for a knytte til den gamie
riksvegen som i framtida blir
kommuneveg.

Som tilknyting til Fiska er
det fra Myrane (ved lager-
bygningatil Sore Sunnmore
Kraftlag) bygd ein sideveg
pa 400 meter. Denne side-
vegen vil i framtida innga
som ei forlenging av fylkes-
veg 2 fra Fiska.

ANLEGGSKOSTNADER

Til no har vegen kosta
25,4 mill, kroner. Nar alle

kostnader er kome med,

blant anna sluttoppgjer for
grunn og tilordning av side-
taket, reknar vi med at slutt-

summen vil bli ca. 26.5 mill,

kroner.

ANLEGGSDRIFT

Anieggsarbeidet starta
opp hausten 1988. Det vart
da starta med bygging av ei
2  km lang strekning i
Tunheims-myrane som vart
ferdig med skumgrus og klar
til dekkelegging i 1989. Vin-
teren 1989 var anieggsdrifta
svaert redusert, blant anna

pa grunn av darlege ver-
forhold. Sommaren 1989

vart anieggsarbeidet i Leite
bakkane pa Eidsa starta opp
og arbeidet med omiegginga
fra Lilleeide til Tunheim fort-

satte.

Anieggsarbeidet er drive
i  eigenregi med innleigde
maskiner. Arbeidet med bor

ing i sidetaket og i veglina er
utfort av Svein Flansen A/S.

Sprenginga er utfort av Sta-
tens vegvesen More og
Romsdal. Knusing av stein
til oppbygging av vegen er
utfort av K. A. Aurstad A/S.

Veidekke A/S har lagt 2 km
skumgrus og Arvid Gjerde
A/S har sett opp rekkverk.

Av spesielle problem kan
nemnast mykje nedbor som
har gjort det nodvendig a
kjore til masse fra Roda i
Syvde og bruke stein fra
sidetaket til a byggje
anieggsvegar.

GANG-/SYKKELVEGAR

I Leitebakkane pa Eidsa
er gang- og sykkelvegen
avslutta i krysset med ein

planlagt kommuneveg. Det
er hap om at Vanylven kom
mune kjem i gang med byg
ging av denne vegen slik at
det kan bli samanhengande
gang- og sykkelveg fram til
skulen pa Eidsa.

Eksisterande vegkryss pa
Fiska vil ikkje lenger vere
forkjorsregulert etter opnin-
ga av den nye vegparsellen.

Yeiawnirifla*

EIDSA

LilleeideGammal RV 61

Ny RV 61

Myrane

Tunhe
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DRIV VEGVESENET MAKTMISBRUK!
Fra grunneigarar og ymse interessegrupper kjem det ikkje sjeldan fram syn i retning av at
Vegvesenet turer fram med vegbygging stikk i mot sunn fornuft, demokratisk sakshandsaming
og vedtak som er gjort. Avisinnlegg og direkteutsegner tyder

G0DDA6i' ^AL- BYci^J^ /MEM E(3> Ytu 3U
A/y VEG HGR pA \i FRED SoM For
OS VlL pA Sod For
HEC>_ ̂ ^UNNEiQA RA RS,

'ER Pa GAROEaJ

t>A MA VU MOK. RELSA Pa
Koll-ECAEM MiM\ HAtJ

HAR iKkUB SATT Pa SMi-
■  .. LcKURS i

?v.e.

pa at:

-  ikkje aile aiternativ er un-
dersokt og vurdert.
-  grunneigarane ikkje bar
vorte forespurt, ikkje biitt
tekne med pa rad eller barfatt
god nok forklaring pa korleis
vegen blir liggjande i bove til
bus og beim.

Ikkje skjonar folk beller at
det ska! vera sa vanskeleg a
fa avkjorsler eller ein under-
gang eller to. Klagene kjem
gjerne i byggjetida, da ser det
ofte ille ut, og det er kanskje
ikkje sa langt til ein ny-
bendebungrig journalist.

Vegvesenet er ikkje feilfri.
Vi skulle ofte onskje vi badde
betre tid og storre ressursar
til a undersokje grundigare
fleire aiternativ, til a snakke
med kjentfolk og illustrere
inngrepa vegen vil gjere pS
bilete, ved modeller og kart
enda betre.

Men vi slit med begrensa
ressursar. Mangel pa folk og
planleggingsmidlar gjer at
ein relativt raskt i prosessen
ma avgrense talet pa aiter
nativ til 2 eller 3. Siik dette
fylket ser ut blir det gjerne:
-  ei nedre line langs sjoen
(som tar strandline og
strandareal).
-  ei midtre line (ofte utbet-
ring av eksisterande veg
gjennom tun og dyrka jord).
- ei 0vre line (som tar bron-
nar og bindrar ferdsel til ut-
mark).
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Ein moderne veg er eit
spesielt byggverk. Det blir
stilt krav til:

-  stigning (1:20 eller betre)
-  linjeforing (radius storre
enn 250-300 m)
- estetikk (vegen ma tilpas-
sast naturen)

-  vegbreidde og avstand til
bus og ikkje minsttil kostnad.
Utgiftene til bygging og
vedlikebald ma vera sa sma

som mogleg. Biles blir det
kritikk fra del som loyver
pengar eller skal betale med
bompengar.

Vegen ma ikkje berora
gravroyser, fjoresteinar, dyr
ka jord, verdifull skog eller
busetnad.

Da blir det gjerne ikkje sa
mange aiternativ att.

SAMARBEID

Nar det gjeld del formelle
sidene finst det forskrifter

som legg opp til sterk
medverknad fra alle som bar

interesser i saka - fra

utgreiingsstadiet, gjennom
bovudplan til detaljplan. Det
blir orientert ved foikemoter

og ved direkte kontakt. Sa
snart planane blir detaljerte
nok blir det sett ut stikk i

marka som viser inngrepet.
Diverre er det sjeldan slik

at det g^r an k finne nye veg-
trasear som ikkje pa eitt eller
anna punkt kjem til S sjenere

ein eller annan. Det kan bli

stay, tap av utsikt eller gamie
tre. Andre offentlege sty-
resmakter bar lover som skal

verne om jordbruk, strand-
liner, skog, fornminne, vat-
marker og andre ressursar.

Skal vi imidlertid gjennom-
fore vegprosjekt som beile
distriktet bar sett pa som beilt
nodvendig og bar kjempa for
i arevis, sa ma det ga ut over
noko eller nokon. Diverre. Og
del som mister verdiar skal

ba erstatning for det tapet del
lir. Men beller ikkje meir enn
det.

KRIFAST OVER ASP0YA

Nar det konkret gjeld ve
gen over Aspoya sa vart bo-
vudplanen lagt fram i Sep
tember 1979. Den bygde pa
ein bovudplan for veg over
Aspoya som Vegvesenet
utarbeidde i 1974 og dei
uttalane som kom inn under

bandsamingaavdenplanen.
Dei fleste grunneigarane vart
kontakta og Tingvoll kom-
mune ga uttale 23. Septem
ber 1976.

-  Vegen matte leggjast pa
nordsida av Skjevlingsneset
(alt. midt over Skjevlings
neset utredes n^rare).
- dyrka jord pa Skjevling og
Einset matte sparest.
- det matte bli lang bru over
Straumsundet og veglina
matte fastleggjast snarast

slik at grunneigarane kunne
vita korleis eigedomane
kunne nyttast og slik at kom-
munen visste kvar turvande

grunn til vegen matte
avsetjast.

Vi siterer elles fr^

bovudplanen (1979):
»Selv om kommunen ikke

badde noen merknader til

planen fra 1974 mellom
Skjevling og Bogsaspen, bar
vi valgt a legge fram et nytt
aiternativ noe neermere

sjoen. Svakbeten med det
«gamle» alternativet er at det
far sveert mange kurver. Da
veglinja ligger i skogsterreng
vil dette fore til at det ikke

blir forsvarlige forbikjorings-
strekningeroverenstrekning
pa ca. 3 kilometer mellom
Skjelvagen og Bogsaspen.
Det vil dessuten bli vanskelig
a knytte dette alternativet
sammen med eksisterende

veg der denne krysses. Alter
nativet medforer store fyllin-
ger. Med bensyn til bevaring
av dyrka mark er det ovre

alternativet best pa Bogs
aspen mens det vil beslag-
legge et stort areal pa
Skjevling der det ogsa med
forer en ubeldig oppdeling av
eiendommen.

Vi bar sett pa muligbeten
av a ga midt over Skjevlings
neset slik kommunen ber om

under pkt. 1. Et slikt aiternativ
vil medfore ei minst 100 me

ter lang bru sor for Skjev-



lingsvagen. Terrenget ellers
vil ogsa v^re sv^rt kostbart
abyggei. Etsliktalternativvil
derfor medfare flere millioner

kroner i merkostnader uten at

vi kan SB at det medforer

noen vesentlige fordeler.
Over Stromsundet bar vi

na valgt k legge frann bare det
sorligste alternativet fra
1974. Dette alternativet er

miljomessig klart bedre enn
alternativet over Skipoya
som g^rgjennom dyrka mark
og hytteomrader vest for
sundet og skjserer gjennom
eksisterende bebyggelse ost
for sundet. Da miljotiensyn
forer til at det ikke er aktuelt ̂

fylle igjen deler av sundet vil
linja over Skipoya heller ikke
medfore noen vesentlige be-
sparelser i brukostnader.
Trafikalt er ogsa den sorlig-
ste losningen bedre enn den
nordre da den gir kortere
kjorelengde Aspoy-Tingvoll
og omtrent samme kjore
lengde Aspoy-Langset." I
hovudplanen som var lagt ut
er det elles 8 sider «beskri-

velse av aktuelle alternativ»

og 4 sider om slike enkelt-
konsekvensar som

-  utgifter, omklassifisering
-  ressursar

- miljomessige verknader
-  trafikktryggleik
-  barrierar

-  fleksibilitet

Vi meiner difor at ogsa
vegen over Aspoya, slik som
nye vegar elles, er bygd etter
demokratisk sakshandsam-

ing og etter vedtak som er
gjort etter beste skjon og
fornuft. Og det er v^r be-
stemte tru (og von) at nar
vegen er ferdig med tilsadde
skraningar, tint vegdekke og
rekkverk, sa vil bade del som

bur pa Aspoya, del som kjem
til k flytte dit og del som trafik-
kerer vegen vera godt
nogde.

Anders S. Moen

TRAP. PLAN - NYTT

- orientering fra

trafikkplanseksjonen ved planavdelinga

TRAFIKKUTVIKLINGEN

1990

Pa vare faste tellepunkter
er det til na i ar registrert en
svak okning i forhold til i fjor.
For riksveg 62 ved Stein-

loysa er okningen hele 3,1 %.
Denne kan veere p&virket
noe av stengingen pa E69,
men neppe seerlig mye.

Hovedformalet med a

foreta trafikktellinger i konti-
nuerlige tellepunkt, er a fol-
ge utviklingstendensene for
vegtrafikken og dens fordel-
ing p§ kjoretoyarter og has-
tighet ar for kr. Kjoretoyene
registreres ved at de passe-
rer elektroniske sloyfer som
er nedfelt i kjorebanen. Trafi-
kantene registrerer disse
bare som «4 svarte firkanter»

p^ tvers i kjorebanen.

I More og Romsdal har vi
4 slike helkontinuerlige telle
punkt. Disse utgjor de sa-
kalte «Niva 1»-punktene,
som beskriver utviklingen i
fylket i hovedsak. I tillegg har
vi et storre antall «Niva 2»-

punkt, ca. 120, hvor det skjer
skjeldnere, men stort sett
systematiske, tellinger i per-
ioder.

Vi mangier imidlertid til-
strekkelig informasjon om
trafikkutviklingen pa vare
hogtrafikkerte veger, dvs. pa
innfartsvegene til de tre by-
ene vare. Vi vil derfor med det

forste etablere 3 nye konti-
nuerlige tellepunkt, ett i hver
by.

ULYKKESUTVIKLINGEN

1990

Til na synes situasjonen k
ligge svcert naer den vi hadde
aret for pa samme tidspunkt.
Antall dode i trafikken er imid

lertid lavere, neermest halv-

ert. Det samme kan vi si om

ulykker med svaert alvorlig
skade. Med sa sma tall det

her er tale om, kan dette li-

kevel fort endre seg na i siste
kvartal.

Vi har imidlertid en pafal-
lende ulik utvikling for de for-
skjellige vegtypene. Mens vi
for riksvegene kan registrere
6% reduksjon, sa er det
henholdsvis 16% og 8% ok
ning pa fylkesveger og kom-
munale veger. Siden riks
vegene har hele 60% av ulyk-
kene, sa utjevner bildet seg
totalt sett. Ulykker med fot-

gjengere viser fortsatt en be-
tydelig og gledelig avtakende
tendens.

BEMANNINGSENDRING

Arbeidet pa trafikkplan
seksjonen er sterkt pavirket
av kapasitetsproblemerforti-
den, etter som Odd Magne
Hauge og Steinar Vestnes
siden i host har hatt permi-
sjon, henholdsvis til februar
og juni 1991. Vestnes er i
denne perioden pa NTH,
hvorhan i host har tattgrunn-
kurs og til varen skal ta vide-
reg^ende kurs innenfor tra-
fikk- og vegfag. Arbeidsopp-
gavene ma ivaretas av andre
pa seksjonen, med tilsva-
rende problemer og forsin-
kelser i systemet. Oppga-
vene til Vestnes, bl.a. skilting
pa Sunnmore, blir sa langt
rad ivaretatt av Bjorn Ander
sen. Hauges oppgaver blir
delt mellom Trude Holter

(ulykkesregistrering) og
Harry Berg (trafikkregistrer-

ing).

ANNET NYTT

Vi har nafatt utarbeidet og

oppkopiert en ny rapport som
heter «Beskrivelse av tra-

fikkulykkene i More og

Romsdal», oppdatert tram til
1989. Denne er tilgjenge-
lig fra trafikkplanseksjonen,
men vil ogsa bli sendt ut di-
rekte til bl.a. biltilsynet og
vegmestrene.

Vegvesenets databaser-
te, lokale ulykkesregister
«Straksulykkes-registeret»,
er na blitt operativt ogsa for
fylkesvegnettet. Egenskaper
som ulykkespunkt og strek-
ninger kan na beregnes og
plukkes ut med sikte pa tiltak,
tilsvarende som for riksve

gene. Samtidig blir na ogsa
ulykker pa kommuneveg-
nettet lagt inn i registeret, i
nodvendig grad til at statis-
tiske sammenhengerforhele
fylket kan beregnes og skaf-
fes.

Rundskriv er sendt til
kommunene om soknads-
frist for tilskott fra sentrale
"Aksjon Skolevegmidler» for
1991, for tiltak pa fylkesveger
og kommunale veger. Frist er
satt til 1 S.januar 1991, Kom
munene er bedt om spesielt a
prioritere hogt tiltak pa
fylkesveger denne gangen.
Innenfor egne rekker bor vi
ogsa vcere aktive for a foresia
utbedringstiltak av denne art
pa fylkesvegnettet. Spesielt
er det onskelig at
vegmestrene har oppmerk-
somheten rettet mot dette.

Magne Flemsseter
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AMU sia sist:

Den 29. august 1990 heldt
arbeidsmiljoutvalet sitt tredje
mote for aret

1 samband med motet,
som vart halde pa Grand
Hotell, Andalsnes, var
utvalet pa arbeidstrenings-
verkstaden pa Vestnes der
dei fekk ei orientering om det
arbeid som er gjort eg om det
som vidare skal skje og litt om
kva produkt som skal/kan
lagast der. Dei sag og pa den
brakkeleiren som star pa sta-
den og meinte at den ikkje

stetta krava til siik bustad

som gjeid i dag.
Fra Vestnes gjekk turen

til tunnelanlegga i innfjorden
og Vebiungsnes. I Innfjorden
motte utvalet verneomboda

og arbeidsleiinga fra Rauma
og Vestnes. Dei var invitert til
a vere med pa motet.
Anieggsleiar Jakob Enge-
setfi ga ei grei orientering om
aniegget og tilhova der. Pa

Tre bukk for asfalten

Gul tobakkspakke med huller etter
piggdekk. Ute pa asfalten er det
ensomt. Nar ungene ieker, kaster de
tingene sine dit. Skaper trivsel
pa de morke fiatene: En vott, noen
fiaskekorker, karamellpapir.
Bevegeise og fiatene lever.

Svusj svusj svusj sler bilene til
ass fort. VI er lekne og vinker
tilbake. Kjenner lukten av nikkel,
dekk i fart. Og asfalten tar imot:
Oljeflekker, en fjaer, fugleblod.
Som vl trives i denne lukten av

kapplop.

Sma ting skal vi huske: VI skal
bukke for hvert barn som krysser
asfalten. Og bilene tuter, men stanser
ibiant. De er sa vakre der de star

skinnende rene pa asfalten, venter
hefllg, mens lyktene blanker sjenert.

Asfalten bar sa mange venner. Kjaerlig
skal vi rusle ytterst langs kantene,
lete etter ensomme flater der bilene

er borte og lukten stram. Et tegn,
et symbol, en lengsel ligger gjemt
i lyden fra tusen biler mot oss.

Gert Nygardshaug
Fra Gatevlnden, Aschehoug 1980

Vebiungsnes var det an
ieggsleiar Sve og verneleiar
Slettestol som orienterte om

Selmer-Furuholmen Aniegg
sin del av aniegget.

Pa Grand Hotell vart det,
for motet tok til, opna for ein
sporje- og diskusjonsrunde
der dei inviterte fekk hove til a

kome med sporsmal til
utvalet.

Kristen Leganger tok
opp sporsmalet om kva som
kunne gjerast for best
mogleg a sikre arbeids-
takarane pa stuff om det vert
ein brann i tunnelen. Arbeids-

tilsynet bar med heimel i Ar-

beidsmiljolova 89 tilradd at
det i lange tunnelar skal vere
ein redningscontainer plas-
sert max. 500 m fra stuff.

Gontainerne skal ha slikt ut-

styr at arbeidstakarane pa
stuff skal ha tilgang til
friskluft, anten pa trykk-
luftflaske eller annan sikker

luftkjelde, dei skal ha tovegs
kommunikasjon ved telefon
eller liknande.

Det vart og reist spors
mal om Vegvesenet som
byggherre bar plikt eller an-
svar til a ga inn og kontrollere
ein entreprenor sin arbeids-
plass nar det gjeld verneor-
ganisasjon, arbeidstidsord-
ningar, bruk av overtid og
elles Arbeidsmiljolova. Dette
gjeld der Vegvesenet som
byggherre berre bar
kontrolloppgaver pa arbeids-
utforing.

Driftssjef Bolset orien
terte litt om kva som gar fore
seg nar det gjeld delegering
av arbeidsgjevaransvar i
hove til Arbeidsmiljolova, og
om den internkontroll som

kjem fra 1. januar 1991.
Sa til motet og saks-

handsaminga der vi forutan
dei faste sakene som pro-
tokollar, brev og oppfolg-
ingssaker mellom anna
hadde desse sakene oppe.

STATISTIKK

Skademeldingar: Sia sist
bar det vore 6 skader med 30

frdversdagar. To av skadene
forte ikkje til fraver. Fravers-
statistikk for 1. kvartal 1990
syner at vdrt fylke ligg litt
Idgare enn landsgjennom-

snitt, det same gjeld fr&-
versrata i present av ordin^r
arbeidstid (bade sjukefrdver
og anna fraver medrekna).

Det var og soknad om
utvida overtidsrammer for i

alt 25 navngjevne arbeids-
takarar. Amu godkjente sok-
nadene, men under fore-
setnad at den einskilde

arbeidstakar sa seg viljug til
det med si underskrift. Amu

ba samstundes om at

arbeidsleiinga mMe prove a
fa til arbeidsordningar som
gjer at den einskilde ikkje vert
palagt so mykje overtid.

Fra AMU i Statens veg-
vesen Aust-Agder sin proto-
koll nr. 2/90 vart det referert ei

sak om ein spraybokseks-
plosjon i bil, der det heldigvis
ikkje var folk inne i forarhuset
og der bilen fekk store
karosseriskader, oydelagte
dorer og frontruta blast
mange meter framom bilen.
Amu-utvalet vil her ra til at

sprayboksar ikkje vert opp-
bevarte i forarhus pa bil eller
maskin.

Fra posten ymse tek vi
med at hovudtillitsmann

Haukeberg spurte om det
vert halde kurs for laste-

bilkranforarar her i fylket.
Vegkontoret arbeider no
med a leggje til rette for slike
kurs.

Per T. Kalvoy tok, pa
vegne av folk i biltilsynet, opp
sporsmalet om kva slag
forureiningar det kan vere i
dei dampane som stig opp fra
ein varm bilmotor nar ein

opnar motordekslet. Han ba
om at det vert teke malingar
pa dette.

Egil Bakke
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Sa du tegninga pa forsida av bladet?

Eventyret om KRIFAST-JUTTULEN

' V

%

En gang i gammeltida bodde det en juttui inni
Reinsfjellet. Der det na star en fjernsynsomfor-
mer, hadde han pipasi. Klart han matte ha peis, for
det blir jo kaldt inni fjellet slik. Juttulen var et
staselig nordmorstroll og het Vindfloy. Han var
soskenbarn med bullet i Torghatten. Alle gamie
fjordjuttuler hadde det slik at de var flinke til a gjore
ett eller annet spesielt, noe andre ikke kunne sa
godt. Juttulen Jamne pa Tingvoll bygde kirka der,
men sprakk da presten fikk vite navnet bans.
Vindfloy var smed. Ingen kunne smisastortog fort
som han.

Dette skjedde for tredve mannsaldre siden.
Gjemneskirka var ikke patenkt, Freikirka var bare
et lite kott, men stavkirka pa Kvernes lyste over
landskapet rundt Freifjorden. Dette likte Vindfloy
darlig, for det var en Fosnakall som hadde fM smi
vaerhanen i spiret. Vindfloy var et statstroll med
krone, og likte bare sa matelig at privatfolk tok seg
til rette pa bans fagfelt.

I n^rheten av Grip, pa Harskollen, bodde det
en tangloppe-juttul. Han het Tyjel. En dag ropte
Tyjel til Vindfloy: «Ta med dae angeltaska og
melkflaska di og kom utover! /E sjer silda her no,
kar - ho daske med sporen!»

Sa skulle juttulen i Reinsfjellet skreve i veg. Ute
i Sallaupen glei han i en klippfisk som hadde ligget
der og ratna i arhundrer siden han Adam for
nordom. Han klaska baken nedi Sallaupklubben
og merket etter ham vises pa berget der den dag
i dag.

Vindfloy ble sur og lei og ga opp hele sildefisket.
I stedet ville han imponere Tyjel med a smi en ny
molo pa Grip. Han heiv seg hjem til Reinsfjellet og
samla sammen smieutstyret sitt. Og sa labba han ut
i Freifjorden etter forst a ha planta en battforr stor-
relse 72 der de na bygger bomstasjon pa Bergsoya.
Det er derfor de na ma grave sa lang Freifjord-
tunnel, for a fa tak i nok stein til a fylle opp det
dalsokket. Lengst i verden, blir den. Men tilbake til
Vindfloy si historie: han uheppa seg igjen - na fikk
han venstrefoten kilt fast mellom Isakholmen og
Storholmen. Han snubia og laga et magaplask som
var synlig belt inn i Engdal krets. Smedutstyret for
gjennom lufta!

Vindfloy gremtes sa det hortes i sju prestegjeld
og Angvikferja sakk. Han spytta ut skraa si, den ble
til Refsholmen, brasnudde og sprang hjem. Siden
bar han aldri vist seg utenfor Reinsfjellet.

Men smieutstyret til Vindfloy ligger der den dag
i dag: midtfjords mellom Bergsoya og Flatsetoya
ligger Ostre og Vestre Belgen, og mellom dem
Steet. Det var utstyret juttulen skulle til Grip og
bygge molo med: I 1992 skal Vindfloy fa seg et
monument pa ostre Belgen. Her skal nemlig Sta-
tens vegvesen bygge ei fontene for vann som
pumpes opp fra Freifjordtunnelen. Var det ikke for
Vindfloy, sa ville vi alle blitt vate pa beina hver gang
vi skulle forsere tunnelen. Og kalde fotter liker
verken folk eller troll.

Odd Williamsen

Tegning: Tor Johansen
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Forslag til
endringar
1 riksveg-
nummereringa

Vegkontoret foreslar;
1. Noverande riksveg 14
Sogn og Fjordane grense-
Spjelkavik, E69 Spjelkavik-
Kjelbotn, riksveg 62 Kjel-
botn-Oppd0l, riksveg 66
Oppdel-Rensvik og riksveg
16 Rensvik-Kristiansund blir

ny riksveg 1.
Strekninga Spjelkavik-

Vigra flyplass med arm til
Alesund sentrum (Skate-
flukaia) blir arm til riksveg 1.

2. Noverande E69 Oppland
grense-Alesund far nytt
nummer 19 og skal ende i
Kjelbotn ved kryss med riks
veg 1. Riksveg 19 vil dermed
ga mellom Dombas og
Kjelbotn i Vestnes.

3. Noverande riksveg 16
Sor-Trondelag grense-Kris-
tiansund far nytt nummer 70
og skal ende pa Bergsoya
ved kryss med riksveg 1.

4. Noverande riksveg 58
Oppland grense-Linge far
nytt nummer 63. Dermed blir
det riksveg 63 fra Sogge bru
ved kryss med ny riksveg 19
via Geiranger til Oppland
grense.

5. Riksveg 58 blir dermed
korta ned til strekninga
Linge-Sjoholt.

6. Noverande riksveg 62
Kjelbotn-Molde-Sunndals-
ora blir korta ned til strek

ninga Oppdol ved kryss med
riksveg 1-Sunndalsora ved
kryss med riksveg 70.

7. Riksveg 65 blirforlengd fra
BeiterSsen til Oydegard til
kryss med ny riksveg 70.

8. Riksveg 658 skal ga mel
lom Ytterland (kryss med
riksveg 1) og Godoya.
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Forslag til nye riksvegnr.
I  Endring pr. 1992
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9. Riksveg 1 skal med tida
forlengjast nordover til
Trondheim. For det kan skje,

ma det vere valt alternativ for

Kyststamvegen. Dessutan
ma vegstandarden pa heile
strekninga mellom Bergsoya
og Trondheim ha vorte til-
fredsstillande til skilting av el
sa viktig hovudrute som riks
veg 1 vil vere.

Dette er hovudlnnhaldet i

vegkontoret si frasegn til
Vegdirektoratet sitt forslag til
nye riksvegnummer. Sam-
ferdselsutvalet i fylket har
slutta seg til vegkontoret sitt
forslag.

Endringa av vegnum-
merering er planlagt gjen-
nomfort i juni 1992, men
nokre endringar ma utsetjast
til opninga av KRIFAST
hausten 1992.

Sve/n Solbj0rg

VEJENS SANG
melodi: Mandalay

Ud av urtidsmorket kom jeg som en travel trampet sti,
hvor i skovens gronne skygger bjorn og mammut strog
forbi.

Dine fjerne, lodne ahner, som i vildsom veelde svang

deres vaben for at bryde gjennom klodeskovens hang,
har for aller forste gang

til en urtidsoxes kiang

lyttet efter og fornemmet lidt at verdensvejens sang:
Lyt, jeg kalder ogsa dig,
du er lod og del at mig,
dine fffidres vej, din egen vej, den endelose vej.

Gennom dyb at tider gik jeg som et banet, bygget spor.
Jeg og hjulet gik pa langfffird over dump og sandet jord.
Det var meg som viste frem og satte andre hjul i sving.
Jeg var drommen, hvori motortidens verden la paa
spring.
Jeg er et med hjulets ring,
det er just en magisk ting,
fordi selve verdens evighet er viklet deromkring.
Jo, jeg kalder ogsa deg,
du er lod og del af meg,
dine fffidres ve], din egen vej, den endelose vej.

Jeg blev vejen over lande. Jeg blev verdensdelens vej.
Jeg forblnder Jeres sksbner, om I vil det eller ej.
Jeg er vejen frem i tiden - Jeg skal ikke gl deg ro.
For du sv^rger til min tanke, for jeg ved du blir den fro
bane vej og bygge bro,
lade samarbeidet gro,
gore jorden god at f^rdes pa og gasstmild at bebo.
Thi jeg kalder ogsa dig,
du er lod og del af mig,
dine fffidres vej, din egen vej, den endelose vej.

Piet Hein



Milj0unders0kinga:

BETRE LEIARAR
Sa godt som alle tilsette

slutta opp om den rund-
sperjinga vi gjennomfarte
tidleg i haust.

Det var 2 ting vi ynskte a
finne ut med dei 10 pa-
standane vi bad folk ta stilling
til:

1. Kjenner folk sag trygge i
Statens vegvesen?

2. Meinerviatviereineffek-

tiv etat?

Svara var ganske posi
tive: Det store fleirtalet mei-

ner at vi er effektive og kjen
ner sag trygge pa sin ar-
beidsplass. Skilnaden mel-
lom avdelingane er minimal.

Dette er den gledelege
fiovudkonklusjonen.

Men som dei fiesta

huskar, sa kunne kvar pa-
stand bli gitt alike verdiar og vi
kan og lese ut av rund-
sporjinga at vi kan og bar
gjere meir bbde for a bli meir
effektive, og for at alle skal
kjennetryggare. Deter jo bra
at fleire hundre kjenner sag
trygge, menvi borta alvorleg
at nokre ti-tal kjenner sag
meir eller mindre utrygge.

Dei meir detaljerte opp-
lysningane for kvar avdeling
er oversendt avdelingsleiar-
ane for at dei skal vurdere om

det trengs oppfolging.
Miljoundersokinga er ein

del av den oppleeringa som
alle leiarane i Statens veg
vesen skal gjennom i 1991
og med mellom anna desse

opplysningane i bakfiovudet
var leiargruppa i Alesund pa
kurs saman med kollegaene
fra Troms og Buskerud fra
23. til 25. oktober 1990.

Ansvarlege for kurset var
Vegdirektoratet som og had-
de meiningar om Statens
vegvesen More og Romsdal.

Karakteren vi fekk ma i

alle fall seiast a vere

tilfredsstiliande. Pb enkelte

omrade vart vi ogsa rosa:
God kompetanse innan
bruvedlikehald og ferjekai-
bygging. Ja Vegdirektoratet

gjekk her sa langt at dei bad
OSS vurdere a ta mal av oss til

a  bli ferjekaibyggjarfylket
med stor F.

Filers bad Vegdirektora
tet leiargruppa var tenkje
gjennom om ho var synleg
nok bade innad og utad.
More og Romsdal er ikkje
kjent for a sla ut haretl

H0GASTE PRIORITET

Mesteparten av tida vart
brukt til a arbeide i grupper
der kvart fylke hadde som
oppgave a finne fram til 4
oppgaver som leiargruppa
individuelt og samla vil prio-
ritere.

More og Romsdal samla
seg om folgjande mal:
1. Utvikle eit system for

styring gjennom
arsplanar pk alle niva.

2. Avdelingsleiarane skal bli
«meir leiarar, mindre

saksbehandlarar».

3. Avdelingsleiarmota skal
utviklast.

4. Betre kontakt med

utedrifta.

Alle desse mala skal bli

nadd i 1991. Ein skal sa vur

dere i kor stor grad desse
mala er nadd, og vi bor ha
sveert sa gode grunnar der-
som Vegdirektoratet skal to-
lerere at dei ikkje er nadd. Sa
dette kan bli spennande.
Men det er slike utfordringar
bade toppleiarane og alle oss
andre ma vere innstilt pa ̂
leve med i ara som kjem nar

krava til offentleg drift stadig
blir strengare.

Johan Sudmann

FANT

HVA
BETYR
DET

SKILTET?

Fra venstre: Kjell Stensa, LeifHusby og Jan Nygaard

"VM"

i orientering
Det tredje vegmeister-

skapet i orientering vart ar-
rangert av bedriftsidrettsla-
get ved vegkontoret i Roga-
land med individuelt meister-

skap laurdag 29. September
og stafett sondag 30. Sep
tember.

Totalt deltok ca. 100

orienteringsloparar og alle
fylke var representert. Vi
stilte med 3 mann, men ingen
kvinneri! Takka vere var de

butant Jan Nygaard kunne vi
i ar stille stafettlag.

Lopa vart arranged pa
austsida av Gandsfjorden.
Arrangeren presenterte eit
visstnok typisk, men for oss
overraskande kupert terreng
med tett skog (mykje einer)
og blaute myrer. Vi var lengre
fra Jgeren enn vi trudde.

Resultatmessig bor vi

seie oss tilfredse. Leif Husby
var best med ein fin 10. plass
av 32 startande i klasse M2.1

stafetten oppnadde vi ein 16.
plass av 22 lag.

Breidda i meisterskapet
var stor. Her stilte elite-

loparar og mosjonistar i
same klasse. Loypene var
verken lange eller vanske-
lege.

Ved sida av den sports-
lege og den sosiale delen,
med bl.a. eigen bankett, var
det faglege innsiaget ei om-
visning/orientering om Renn-
fast-prosjektet og ny E 18 i
Stavanger sentrum.

Troms vart foreslatt som

neste ars arranger. Berre det
bor tilseie at vi (More og
Romsdal) stiller med ei enda
meir fyldig tropp. Vi veit at det

er fieire aktuelle kandidatar.

Kjell Stensa

VEIARBEID? SVmETE
VEi? FORBUDT A
^ STARSE?

KANSKJEl

DARUG
BRO?

KANSKJE!

OKFS/Oistr, BULLS
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Vegbygging og -vedlikehold:

Offentlig eller privat regi?
I Selmer-Furuholmens in-

formasjonsblad «Anlegg»
har adm. dir. Sigmund Bjorg-
um en interessant artikkel om

forholdet mellom offentlig og
privat drift med fiensyn til
vegbygging og vedlikehold I
Norge. Fordi det I artikkelen
forekommer noen pastander
som det etter min mening kan
v^re delte meninger om, sy-
nes jeg det er riktig a beskrive
situasjonen slik vi ser den fra
Vegdirektoratet. Det er man
ge interessante refleksjoner
en kan gjore seg om dette,
men plassen tillater dess-
verre ikke a utdype alle sider
ved saken.

Vegvesenets anleggs-
drift utgjorde i 1989 ca. 5,6
milliarder kroner. Av dette

glkk ca. 83% til det private
marked etter konkurranse i

form av entrepriser, innleie
av private maskiner og kjop
av varer og tjenester. Rene
entrepriser utgjorde ca. 44%.
Dette betyr nesten en fordob-
ling i lopet av de siste 10 ar.
Til vedlikeholdsdriften hadde

vi ca. 3,7 milliarder kroner til

disposisjon. Av dette glkk ca.
56 % til det private marked.
Rene entrepriser utgjorde
ca. 20 %. Som en ser av tal-

lene ligger det en stor for-
skjell i driftsformene i aniegg
og vedlikehold. Jeg skal
komme tilbake til det, men

forst vil jeg se pa noen av de
forhold som Bjorgum tar opp

i sin artikkel.

Det er lett a vaere enig

med han i at "samfunnet har

rett til a kreve bade av Veg-
vesenet og av entrepreno-

rene at vi tinner frem til sam-

arbeidsformer der vi i felles-

skap velger de losningene
som gir et best mulig
vegnett».

Bjorgum har ogsa rett nar
han definerer noen hoved-

oppgaver for Vegvesenet:
-  Langsiktig planlegging
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- Oppfolging av bygge- og
vedlikeholdsoppgaver

- Forvaltning av vegnettet

Hans hovedbudskap er at
alt fyslsk arbeid knyttet til
bygging og drift av vegnettet
skal utfores av private entre-
prenorer. Dette skal skje ved
hjelp av et sett med tilpas-
sede kontrakt-former.

Nar Bjorgum kan komme
til et slikt standpunkt, er det
fordi han gar ut fra noen
grunnleggende forutsetnin-
ger. La oss se pa Bjorgums
forutsetninger:
1. Malsettingen om autnytte
veibevilgningene mest ef-
fektivt kan, etter Bjorgums
mening, private entrepreno-
rer oppfylle bedre fordi de har
bedre og mer effektive orga-
nisasjoner til slike oppgaver.
Slik Vegvesenet er organi
sed og driver sin virksomhet
har en ikke det samme krav til

kostnadseffektivitet.

La det v^re sagt at det er
lett a framfore slike pastan
der om offentlig utilstrekke-
lighet og ineffektivitet, og
som det ikke framfores tall-

messig dokumentasjonfor.
Om en entreprenor er

spesielt flink, er det slik at
han lar all lonnsomhet som

folge av lave kostnader,
god drift, hoy produktivitet
osv. komme kunden til

gode? Forholdet er selvfol-
gelig mer sammensatt enn
som sa. Dersom han selv

ikke fikk sin del av det - sa

stor som mullg uten a tape
for konkurrentene - hvotior
skulle han v^re sa flink?

Slik lonnsomhef kommer

byggherren til gode bare sa
langt byggherren evner a ha
kontroll med situasjonen, I
konkurranse gar dette ofte
bra, uten konkurranse gar
det ikke sa bra. Slik det ser ut

i dag, er det vel markeds-
okonomiske virkemidler som
skal regulere dette. I norsk
vegbygging har ikke antall

aktorer v^rt stort nok til at

dette er blitt virksomt overalt.

Blant annet derfor har Veg
vesenet defined en rolle for

seg selv i markedet.
2. Bjorgum mener ogsa at
entreprenorenes anbud

inneholder alle kostnader,
Vegvesenets pris dekker
Ikke de reelle kostnadene.

UnderforstM: en entrepre-
nor fSr ikke mer enn

anbudssummen for et ar

beid, mens nar Vegvesenet
utforer det, kan utgifter fores
pa andre poster, som ikke
blir med i prosjektets regn-
skap.

Sporsmalet om entrepre-
noren og alle hans kostnader
er langt mer sammensatt enn
som sa. For anleggsen-
trepriser I Vegvesenet er bll-
det slik at vanligvis blir pro-
sjektene dyrere enn anbu-
det, de siste arene i gjennom-
snitt ca. 20 %. Dette er uro-

vekkende mye. Ikke alt av
dette kan tilskrives darlig
anbudsbeskrivelse.

Og en kan sporre seg:
hvorfor skal enhver endring
av opprinnelige forutsetnin
ger fore til dyrere resultat,
aldri billigere?

Er det slik at det er blitt

vanlig at det i en entreprise
ma legges mye arbeid i a
sorge for sakalte tillegg,
nettopp fordi ikke alle kost
nadene er med i anbudet?

Jeg haper at nye kontrakts-
former som vl har arbeidet

med en stund, kan hjeipe oss
tilakommebort fradisselite

tilfredsstillende forhold. Jeg
tenker her pa incitamenfs-
kontrakter og funksjonsen-
trepriser.

Vegvesenet har kostna
der som kan fremtre mer eller

mindre klart, etter hvor godt
vM regnskapssystem fun-
gerer. Ideelt skal det gi kost
nadene. Administrasjons-
kostnader kan imidlertid
v^re vanskelig a fordele
mellom produksjon og for

valtning. Vi er oppmerk-
somme pa dette, og arbeider
bevisst for a fa et bedre skille

mellom disse oppgavene i
vart regnskapssystem.

Entreprenoren har pris,
som er funksjon av svaert
mange andre faktorer i tillegg
til kostnader. Private nae-

ringsdrivende har muligheter
til, og gjor det i stor grad, a ta
hensyn til markedet, mar-
kedsandeler og posisjon,
taktisk prising og marginale
betraktnlngsmater, bedrifts-
og selskapslnterne overfo-
ringer mellom oppdrag og pa
tvers av bransje og n^ring.
3. Bjorgum skriver at Vegve
senet Ikke bor ta hand om

hele prosessen fra planleg
ging fil produksjon, og sam-
tidig kontrollere, av to grun-
ner:

Den ene gar fram av den
sammenheng han setter
dette i: at entreprenorene er
blitt svaert flinke I kontroll og
kvalitetssikring. Mitt spors-
mal til dette vil vaere: Er det

slik at entreprenorene gene-
relt etterlater seg bedre kvali-
tet enn Vegvesenet?

Den andre er at det ligger
an til en blanding av roller,
eller la bukken passe havre-
sekken, som det heter.

Men er det ikke slik at

Vegvesenet, som skal for-
holde seg til vegen I lang tid,
med drifts- og vedlikeholds-
kostnader, vil ha en genuin
interesse av at kvaliteten blir

god? I verste fall kan en en-
treprenor klare seg med a
tilfredsstille minimumskravtil

kvalifet, samt a holde gar-
antiforpliktelsene i 1-2 ar.

Jeg onsker her a gi ut-
trykk for at vi i Vegvesenet
mener vi er best tjent med
solide, gode norske entre-
prenorer som har teknisk

kunnskap og erfaring, gjerne
ogsa hentet ved oppdrag i
utiandet. Samtidig er vi inter-
essert i a ha sa mange akto-



rer inne at vi har konkur-

ranse.

Vi ser del ikke som mSI a

utf0re flest mulig arbeider
med egne folk og maskiner,
men ensker a utnytte private
og egne mannskaper i en
kombinasjon, som 1 sum kan
gi det beste resultat. Dette
inneb^rer at Vegvesenet ma
ha en basisstyrke, ogsa av
hensyn til;
-  Kompetanse
-  Produktivitet og effektiv-i

tet

-  Teknisk utvikling av
maskiner, utstyr og
metoder

-  Konkurranse

Lit fra dette ska! alle fylker
ha et grunnvolum av oppga-
ver i egen regi i anleggsdrif-
ten. Dette grunnvolum vil
varlere i tid ut fra oppgaver,
ressursog markedssituasjon
i de ulike fylkene.

Innenfor drift og vedlike-
hold er det forst og fremst
snobroyting (90 %) og asfal-
tering (50 %) hvor private fir-
maer er inne. Vi vil i fremtiden

se pa mullghetene for a sette
bort flere oppgaver innen
vediikeholdet i entreprlse.

Det er imidlertid etter min

mening ikke aktuelt a sette
bort ansvaret for vediikehol

det pa en vegstrekning til et
privat firma. Det vegholder-
ansvaret som Vegvesenet
har, kan en Ikke delegere el-
ler overfore til andre. Det er

derfor hverken praktisk eller
formelt riktig at private gar inn
og tar en slik oppgave. Men
som sagt, tror jeg flere av
deloppgavene innen vedii
keholdet vil bli utfort som en-

trepriser,
Avslutnlngsvis vil jeg si at

det er tint at vi har en apen

dialog om dette emnet,
driftsformer og konkurranse-
evne. Vi i Vegvesenet er
svaert opptatt av det, slik vi
ogsa vet at entreprenerene

er.

Kjell Levik
a vdelingsdirekt0 r,

Vegdirektoratet

ANLEGGSDRIFT1991
I  forslaget til statsveg-

budsjett som skal leggjast
fram for Stortinget til vedtak i
desember er det rekna med

slike loyvingar til riksveg-
anlegg:

E69Skafonna-lnnfjorden -
124 mill, kroner

Etter planen skal ny tun
nel I lengde 6 km og
tilstoytande veg apnast for
trafikk selnhausten 1991.

Vegvesenet driv pa Inn-
fjordstuffen og Selmer-Furu-
holemn i entreprise fra
Veblungsnes. Medio no-
vember 1990 star det att a

drive om lag 4 km I tunnelen.

Rv 58 Stordal-Sjoholt,
Vestre bru - 2 mill,

kroner

Det skal byggjast ny bru
ved Vestre og Dyrkorn silk at
ruta Valldal - Sjoholt kan
skrivast opp til 10 tonn.

Rv 62 Kjelbotn-Remmem -
15,5 mill, kroner

Parsellen som er om lag
4,5 km lang skal etter fore-
setnaden apnast for trafikk
hausten 1991. Arbeidet om-

fattar og 1,6 km sideveg-
bygging. Gravingsmassene
er for ein stor del vassom-

findtlege og all overbyg-
nlngsmasse ma tilforast.

Rv 64 Andalsnes-Stein -

17 mill, kroner

Denne parsellen er 4,4
km lang inkludert tunnel pa

455 m der det var gjennom-
slag tidleg i 1990. Det star att
litt sprengings- og planer-
ingsarbeid som i tlllegg til
overbygning skal fullforast
slik at vegapning skjer for
sommarferien 1991.

KRIFAST, loyving fr& sta-
ten - 75 mill, kroner

I  tillegg skal det nyttast
forskottsmidlar i storrelse

oppunder 300 mill, kroner.
Arbeidet vil her halde fram pa
alle byggjeavsnitt der del

store komponentane er
hengebru, flytebru, tunnel og
veger i dagen.

Til ymse miljotiltak pa
fleire ruter er det foreslatt 9,5
mill, kroner og til planlegging/
disposisjon/diverse 12 mill,
kroner.

For tilbakebetaling av for-
skott i samband med bygging
av parsellen Norvevika-
Norvesund pa E 69 og
Atlanterhavsvegen er det
sett av 20 mill, kroner.

Aniegg som ikkje har
samanheng med budsjettfor-
slaget for 1991 er:

Bompengeprosjektet
SKALAVEGEN, Molde-

Boisoya-Rovik,
som ut fra framdriftspla-

nen skal apnast 7. juni 1991.
Fannefjordtunnelen som
gjev ferjefritt samband for
Bols0yablirapna2O. desem
ber 1990. Det star da att a

fullfore Bolsoybrua og veger
i dagen. Forbruk i 1991 vil
vere om lag 65 mill, kroner.

Rv 71 Veg og bru over
Vaisoya - 30 mili. kroner

Prosjektet omfattar ny
veg 1,8 km, bru ca. 350 m og
utvidelse av eksisterande

veg 1,7 km. 30 mill, kroner
var loyvd i 1990, og dersom
det blir gitt tilsagn om
fullfinansiering med ytter-
legare ca. 35 mill, kroner i
1992 er det venta at anleggs-
arbeidet kan starte som-

maren 1991.

FYLKESVEGANLEGG
Framlegg til deling av

loyving til fylkesveganlegg i
1991 er vedtatt i samferd-

selsutvalet og skal opp til
endeleg vedtak i Fylkestinget
i desember 1990.

Det er venta statstilskott

til store prosjekt (rasslkring)
og til forsterkning til 10 tonn.
Irekna statstilskott er forsla

get:

Fylkesveg 40 og 65 Ras
slkring Folkestad-Lauvstad
og Festoy-Standal: 3 mill. kr.

Forsterkning tii 10 tonn og utbetring:
Fv Prosjekt Loyvingsforslag
nr. netto

07 Kvamsoy ferjekai m/veg 0,5 mi . kr

10 Gurskevagen-Sande/Heroy-Raftenes 3,3 m . kr

45 Volda X 651-Volday0rsta 1,0 mi . kr

47 Ekset-Volda/0rsta 0,9 m . kr

65 Trandal ferjekai 1,4 m . kr

73 Aure X 6O-L0set 1,0 m . kr

103 Gjerde x E 69-Giskemo x 58 0,4 m . kr

111 Skodje/Alesund-Spjelkavik 0,3 mi kr

177 Hen bru x 64-Moa 1,4 m kr

182 Frisvoll-Rodven 3,3 m kr

216 Smage ferjekai 0,6 mi kr

246 Tovik-Utheim x 67 2,0 m kr

279 Eide X 67-Eide/Gjemnes-H0gset 8,6 mi kr

328 0ye X 65-Hamnes 0,7 m kr
363 Espeset x 680-Vagos x fv 362 5,6 mi kr

398 Breivika-Lerstad 0,8 mi kr

405 Molde-Eikremsmyra 2,0 m kr

422 Bjonnahaugen-Fostervollsgt. 1,7 m kr

I tillegg er det frafylket avsett 4.1 mill, kr som tilskotttil Aksjon
skoleveg og handikaptiltak, aniegg med 50% kommunedel,
handlingsplan for trafikktryggleik og diverse.

Kjell Loen
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Tilbudsskrivet vart har slik form;

TILBUD OM GRUNNUNDERS0KELSER I SJ0 FOR BYGGING AV KAIER OG
BRUER

Laboratoriet ved Statens vegvesen More og Romsdal har i lopet av de siste arene
forbedret utstyr og metoder slik at vi na kan utfore grunnundersokelser pa opptil ca. 40
meters vanndyp. Vi vil i dette tilbudsbrevet gjerne fa lov tii a informere om viktige tekniske
detaljer mht. utstyr og metode:

BORING/PRESENTASJON

- Boringene utfores av et lag pa to mann.
- Boreflaten «Laban« er et katamaranskrog med dekksflate ca. 5 x 8 meter med

eget fremdriftsmaskineri som gir marsjfart ca. 6 knop. Egen lettbat.
- Borerigg: Geotech 604.
- Aktuelle boremetoder: Fjellkontrollboring, totalsondering, dreietrykkboring,

hejarboring (ramsondering), vektsondering, vingeboring, provetaking (54 mm,
30 mm, grusprovetaker ODEX-provetaker).

- Automatisk registrering pa geoprinter, med direkte papirutskrift og databasert
presentasjon av sonderboringene (EDB-program: GEORIT) med mulighet
for automatisk opptegning i tverr- og lengdeprofil (EDB-program: GEOPLOT).

DYKKERARBEID

En av bormannskapet kan utfore inspeksjonsdykk etc. til maksimum 20 meters dyp.

TRANSPORT

- Boretraktor med utstyr fraktes pa egen spesialutstyrt lastebil (se foto).
- Boreflaten forflyttes for egen maskin over kortere distanser. Over lengre avstan-

der sendes den som dekkslast med kystlasteskip (5x8 meter, ~ 6 tonn).

OKONOMI

Driftsutgiftene (leie, lonn etc.) utgjor kr 8 000,- pr. skift (8 timer). Kostnad for mobili-
sering/demobilisering utstyr og mannskap er avhengig av transportlengde og
reisetider. Diett/opphold etter Statens satser.

Oppdragsgiver belastes tapt utstyr (borstenger/kraner/provetaker) med aktuell
nedskrevet verdi. I venteperioder kan boreoppdrag pa land utfores til redusert pris,
kr 6 500,- pr. skift (8 timer).

BEGRENSNINGER

- Maksimait vanndyp: Ca. 40 meter.
- Sjogang: Bolgehoyde < 0,5 meter.

EKSEMPEL PA UTFORT OPPDRAG
Tresfjordbrua (Vestnes i Romsdal)

Utfort: 11 totalsonderinger i dybder 0 - -40,5 m, 5 fjellkontrollboringer i dybder
20-25 m, 1 proveserie

Timer: 295 t, hvorav ca. 40 % reiser, transport, reparasjoner samt venting pga.
urolig sjo.

Boreperiode: 25. april-28. mai 1990 = 18 dager
Kostnad: Ca. kr 145 000,- inki. 15 % adm.kostnad.
Kontakt oss gjerne for pristilbudi I More og Romsdal er ingen fjordkrvssina for stor

og ingen for liteni

Med vennlig hilsen
Laboratorieavdelinga, Statens vegvesen More og Romsdal
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Sist sommer gikk vi ut pa
det apne markedet med til-
bud om grunnundersokelser
pa dypt vann. Foranlednin-
gen var for det forste at vi
hadde forbedret utstyr og
utviklet metoder som satte
oss i stand til a utfore

boringer pa 40 meters
vanndyp. Dessuten hadde vi
fatt noe overkapasitet pa
dette feltet.

OPPDRAG I TROMS

Utpa hostparten fikk vi
foresporsel fra Troms veg-
kontor om grunnunder-
sokelse for to store

bruprosjekter, Dyroysundet
og Mjosundet. Begge steder
var vanndybden bare i stor-

relsesorden 20 meter, og
malinger utfort av NHL
hadde vist moderate strom-

hastigheter. Den eneste be-
tenkeligheten var arstida;
det kunne veere fare for mye
darlig hostvaer og dermed
landligge. Den noksa lille
borflaten (ca. 5x8 meter)
taler jo ikke mye sjogang for
det blir umulig a bore. Imid-
lertid hastet det med a fa

gjort undersokelsen sa man
tok sjansen pa ikke altfor
mye darlig veer, og i begyn-
nelsen av September dro
borelaget, Odd Einar Risan
og Bergsvein Skjolsvik,
nordover.

130 BORHULL

I begynnelsen av novem-
ber var det forste prosjektet,
Dyroysundet, ferdig boret,
etter at 130 totalsonderinger
var utfort, med tiisammen

743 bormeter. Denne bor-

metoden gir opplysninger
om losmassenes art og
fasthet og gir sikker fjeiibe-
stemmelse.

Vseret har ikke v^rt sa

helt ille. I lopet av de 9 ukene
boringene har pagatt har det
v^rt landligge i noe over ei
uke. Dermed er prislappen
pa jobben ganske billig: ca.
550 kr/bormeter.



KONTROLL VED EIERSKIFTE

Pa bakgrunn av at biler ved eierskifte erfarings-
messig ofte er beheftet med betydelige mangier,
bar biltilsynssjefene I Nord-Trendelag, Ser-Tron-
delag og Mere og Romsdal bestemt at person- eg
varebiler som er 5 &r eller eldre, ska! kontrolleres
ved eierskifte.

Kontroiiene vii skje ved innkaiiing av kjoretoy-
ene ved eierskifte. Med unntak for stikkprovekon-
troii hos blitiisynet, vii biieiere som kan fremlegge
gyldig tilstandsrapport fra godkjent bliverksted eiier
testestasjon, bii unntatt fra innkaiiing.

Det er nedsatt et utvaig med deitakere fra bii-
bransjen og biitiisynet som skai utarbeide et oppiae-
ringsprogram for biiverkstedpersoneii som vii delta
i ordningen. Utvaiget bar fatt frist til 15. desember
1990 med a iegge frem sitt forsiag.

Vi regner med at oppiaeringen vii kunne gjen-
nomfores i januar/februar 1991. Ordningen kan
deretter settes i verk.

Arne Johnsen

UTSETTE RESTEN AV

JOBBEN?

Det andre store brupro-
sjektet, Mjosundet, gjenstar.
Vi gar na inn i den v^rmes-

sig verste perioden i aret, og
det diskuteres hvorvidt vi bor

vente med dette til forhol-

dene blir bedre utpa
ettervinteren. Svaret avhen-

ger av hvor sterkt brukon-
toret i Vegdirektoratet pres-
ser pa og hvor mye veg-

kontoretiTromso erviliigtiia
betaie ekstra.

FLERE OPPDRAG?

Vi bar fatt tilbakemeiding
fra Troms om at man er for-

noyd med, ja rett ut imponert
over, innsatsen. Med en god
referanse er vi klar til nye
oppdrag i den utstrekning vi
bar kapasitet til det.

Bjorn Wivestad

Boretraktoren klar til innlasting.

f

'Laban>-

STYRK HOLDNINGEN TIL EGEN ETAT

Vegvesenet er en etat med meget viktig funksjon i sam-
funnet. Det er utviklet en bedriftskultur som gjor det istand til
a ivareta denne funksjonen pa en bra mate. Vegvesenet gjor
kort og godt en kjempejobb i samfunnet.

Hva er det da som gjor at etatens ansatte kanskje
krymper seg litt, nar de forteller bvor de er ansatt?

Det kan jo veere forskjellig, men gamie myter om
udugeilgbet, som noen prover a blase liv i pa ny, enkelte
politiske partiers bets mot offentlige etater, eller er det
Vegvesenets manglende evne til a vise ansikt?

Jeg tror det er en blending av flere faktorer.
Jeg mener derfor at Vegvesenet pa faglig grunnlag ma

styrke boldningen til egen etat. Jeg tror at Vegvesenet star
seg pa a forsvare en faglig integritet og pa en klarere mate ta
avstand fra vinglete politiske signaler.

Markedsforing av etaten er noe som ma prioriteres
framover. En god markedsforing vii v^re avbengig av at
egne ansatte bar et positivt syn pa seg selv og arbeidsplas-
sen. Vegvesenets ansatte bar jo en belt unik kontaktflate, og
dette ma utnyttes i markedsforingsarbeldet. Vegarbeiderne
ma gis den stotte og oppmuntring de fortjener pa en mere
bevisst mate. Jeg vet at Vegvesenet vii fa skikkellg respons
fra sine ansatte nar de gar ut med en klargjoring om betyd-
ningen av a ba egne ansatte framfor a bruke tiifeldige private.
Styrk den patriotiske etatsanden bevisst. Det er god mar
kedsforing.

Oddvin Haukeberg
hovedtillitsmann
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VI GRATULERER

1. KVARTAL1991

50 ar

Gunnar P. 0vstedal, 6380 Tresfjord
Leif Asbjarn Gussias, 6453 Kleive
Asmund Kilsti, 6260 Skodje

10. januar
5. februar

1. mars

Arnfinn Hanestadhaugen, 6240 Sjaholt 21. mars

60 kr

Per Korsbrekke, 6400 Molde 17. februar

Jakob Endresen, 6390 Vestnes 19. februar

Harald Klokk, 6260 Skodje 5. mars
Per Eilif Akernes, 6035 Fiskarstrand 6. mars

PENSJONISTAR 1990

Jon Ingvald Hansel, 6363 Mittet
Arne O. Garte, 6650 Surnadal

Rudolf 0lander, 6400 Molde

Harald H. Hjelanes, 6690 Aure
Leif Bernt Brandal, 6463 Eidsora

Trygve Kirkeslett, 6410 Midsund
Norvald Urkedal, 6265 Vatne
Olav J, Moen, 6650 Surnadal
Torbjorn Kvendbo, 6435 Haroysund
Knut S^terbo, 6300 Andalsnes
Jorgen Sigersetfi, 6452 Robekk
Ingvar Tyrhaug, 6570 Innsmola
Agne Leirstad, 6410 Midsund
Ingvald Skrede, 6120 Folkestadbygd
Marit Molden^s, 6400 Molde

Lisbetfi Jermstad, 6400 Molde

BEGYNTl VEGVESENET

11990

Vegkontoret
Marianne Amundsen, kontorfullmektig
Arnt Jostein Silseth, kontorfullmektig
Ivy Anne Tomren, kontorfullmektig
Helge Svingen, ingenior
Andre Moltubakk, avdelingsingenior
Roy Tore Sandnes, oppsynsmann

Oppsyn
Kjell Arne Sagli, oppsynsmann
Grethe S^ther, kontorfullmektig

Vegarbeidsdrifta
Arvid Boe, mekanikar

Arne Rodal, mekanikar
Jan Havard 0verland, praktikant
Kjetil Solenes, elektrikar
Fetter Husby, laerling
Roger Gjendem, lading
Lisa Elin Nerland, laerling
Jhonny Morten Bakken, spesialarbeidar
Turid Hjelmengen, reinhaldsbetjent
Helga Froysa Nordang, reinhaldsbetjent
May Iren Aasen, reinhaldsbetjent
EInar Skjevling, spesialarbeidar
Bjarne Strand, spesialarbeidar

KRIFAST

Atle Flem, kontrollingenior
Jorn Arve Hasselo, kontrollingenior
Tormod Folkestad, skiftkontrollor

SLUTTAI VEGVESENET

11990

Vegkontoret
Jane Marit Thomasgard
Jeanette Lorentzsen

Siw Hege Bringslid

Biltilsynet
Vera Naalsund

Oppsyn
Ivar Sandum

KRIFAST

Jan Rodal

Vegarbeidsdrifta
Torbjorn Koksvik
Jan Kare Stubseld

Kare Nera

Turid Myhre
Goril Bakken
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Vegdirektoratet har utviklet
et PC-basert EDB-program
som er et nyttig hjelpemiddel
for brukere av veg- og
trafikkdata. Programmet ha
ter VEGORAMA. Program-

met er naert knyttet til
Vegdatabanken, ved at det
har fM sine grunnieggende
data derfra, men i motset-

ning til Vegdatabanken kjo-
res VEGORAMA pa en
kraftig standard PC med
grafisk fargeskjerm og mus.
VEGORAMA kan benyttes
til presentasjon, analyse og
ajourhold av veg- og
trafikkreiaterte data.

VEGORAMA er ment a

veere et hjelpemiddel for
bade ledere og saksbehand-
lere pa alle nivaer I etaten for
presentasjon av veg- og
trafikkdata.

VEGORAMA er laget slik
at det er enkelt a bruke,

derfor er det mus og
menystyrt. Pek pa menyen
og veig hva du vil gjore. Det
kan sees pa som brukernes
vindu mot informasjon I
Vegdatabanken.
VEGORAMA har et gra

fisk brukergrensesnitt, det
baserer seg pa kart-pre-
sentasjon av vegnettet.
VEGORAMA er pr. i dag
fylkesbasert. Dvs. at du ved
oppstart far det grafiske
vegnettet for ditt fylke opp pa
skjermen. I tillegg kan du fa
vist konturdata (kyst, elv,
vann) og grenser (fylke,
kommune) sammen med
vegnettet. Om du onsker
det, kan du lett forstorre det
omradet du er speslelt in-
teressert I.

Pa dette vegnettet kan du
ved hjelp av ulike funksjoner
fa presented veg- og
trafikkreiaterte data. F.eks.
kan traflkkmengder (ADT)
vises som ulike farger pa
vegrutene. Andre vilkarlige
punkt- eller strekningsba-
serte opplysninger som kan
relateres til vegnettet via

UEGORAHA 01.1<a.9e

M0x<e og Ronstlal

1  : Ji324Bee

EVe069 / 6 9.218

UIKEBUKT fl.eOB

KJELBOTN X62 18.831

Pek i kartbiIdet, Midtre MusTast = MENV, F10 = Avsliitt

vegident, kan presenteres
og visualiseres pa samme
mate. For eksempel kan
data registrert ved hjelp av
NorDiC-systemet (grofter,
skilt, rekkverke.l.) presente
res i VEGORAMA. Derved

kan du lett fa oversikt over

vegnettets status/standard.

Det grafiske vegnettet i
VEGORAMA er ogsa inn-
gangsnokkel til mer detal-
jerte opplysninger knyttet til
vegnettet. Du peker i veg
nettet ved hjelp av musa og
far fram detaljer om de
fagdata du har valgt. Alle
grafiske presentasjoner i
VEGORAMA kan ogsa fas
uttil en standard FlP-piotter.
Pa slike plott kan du dessu-
ten legge inn tilleggsopplys-
ninger i tekst.

Rapporter fra flere
fagregistre i Vegdatabanken
kan tas ut tilrettelagt for
innlesning og presentasjon i
VEGORAMA.

VEGORAMA har videre

spesialtilpassete funksjoner
for behandling av trafikk

data. Defastetellepunktkan
vises pa vegnettet. Deretter
peker du pa et tellepunkt,
trykker en mustast, og far
fram opplysninger om telle-
punktet. Dessuten innehol-
der VEGORAMA en egen
funksjon for ADT-beregning
ut fra maskinelle korttids-

tellinger. VEGORAMA bra
kes videre til ADT-beleggIng
av vegnettet, og til a kontrol-
lere Innholdet pa tellefller fra
maskinelle trafikktellinger.
VEGORAMA har ogsa

funksjoner mot andre fag-
omrader enn trafikk.

Tverrprofll langs en veg-
rute, registrert ved hjelp av
programmet Tverr, kan be-

traktes i VEGORAMA. Llke-

ledes kan det knyttes bllder
eller skisser til vegnettet.
Ved a peke pa en vegrute,
kan man deretter «bla» i

disse bildene, ved at bildene

ett for eft vises pa skjermen.
En funksjon for oppslag mot
ulykkesdata er ogsa utviklet,
men denne er ikke med i den

programversjon vegkonto-
ret har i dag.

Pa vegkontorene har
VEGORAMA til na forst og
fremst vaert benyttet til arbel-
det med trafikkdata. Flos oss

er det Hermund Vebenstad

som er ansvarlig for bruk og
opplsering i VEGORAMA.

Kan VEGORAMA veere

av interesse for deg? Har du
tllgang til en kraftig PC? Ta i
safall kontakt med Hermund

Vebenstad pa vegkontoret
for ytterligere informasjon.
VEGORAMA eies av Sta-

tens vegvesen, og kan sa-
ledes fritt distribueres

innenfor etaten.

Hermund Vebenstad

I/ERNE-P'
.  SKo./
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VANNRETT 52 Hoste LODDRETT 45 Se ill.

1 Mas kin 54 Uttale 1 Bedrift 46 Klarere

9 Pikenavn 55 Moderne 2 Guttenavn 48 Hoytid
10 Vrlmle 56 Ukjent 3 Veg 53 Spannet
11 Pron. 57 Uvirksom 4 Truer 58 Ferdig
12 Staende 59 Hellig 5 6150 62 Skratter

16 Streng 60 Dessert 6 Varde 64 Dumrian

19 Trener 61 Seksjon 7 Klar 65 Elv i Italia (omv.)
20 Smelle 63 Avslag 8 Stige 66 Dekke

21 Dep. 65 2670 12 Se ill. 68 Fatle

22 Smile 67 Rekke 13 Tittel 70 Doven

23 Uro 68 Mar broytesjaforer 14 Diskusjon 74 Se ill.

25 Konj. 69 0y i Danmark 15 Tannhjul 75 Fyr
27 Fuglen 71 Soldat 17 Vemmes 76 Rusen

28 Belegg 72 Ledelse 18 Se ill. 77 Oppgaver
29 Hest 73 Bilorg. 24 Ordne 81 Tall

30 Anlegg 74 Elv i Russland 25 Sint 83 Verdensdel

32 Banke 76 Se ill. 26 Rad (omv.) 84 Se ill.

34 Nyn. art. 78 Egen 31 Se ill. 85 Til late

35 Bergart 79 Sjarm 33 Eneboer 87 0yner
38 Dyr 80 Gi l 36 Svensk skuespiller 89 Tidligere
40 Sprengstoff 82 Morene 37 Aula 90 Hap
41 Pose 84 Oppfant telefonen 38 Dyktig 92 Sok

42 Unnvaerer 86 Skred 39 Hjelp 94 Pron.

43 Kant 88 Krydder 41 Felle

46 Tone 91 Blanding 44 llandfores til Stor-

47 Sin net 93 En Jensen vik?

49 Forme 95 Land i Europa
50 Papegoye 96 Se ill.

51 Holme vti
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L0SNING PA

«VEGKRYSS NR. 3-90»

Det kom inn 30 riktige l0sninger.
Vinnere ble:

1. Rigmor Fremstedal, Midsund
2. Per-Egil Gamlemshaug, Mykle-

bost

3. Per Dyrii, Skjevik
Premiene er tilsendt.

Andre mottatte riktige lesninger ble
sendt inn av:

Egil Bakke, Eldbjerg Gausdal, Astri
Gjevikli, Ove Hanken, Jan Arild Jo-
hansen, Inger Lange, Agnes Mau-
seth, Hildur Melsaether, Asbjern
Molaup, Marit Moldenaes, Alt Naas,
Toril Eliassen Rusten, Liv Restberg,
Dag Skarstein, Turid Thomasgard -
alle Molde, Sverre 0degard, Edey,
Asrunn Saebjernsen, Harey, Lars O.
E. Kavli, Isfjorden, Ase Lien, Innfjor-
den, K. Maurstad, Kristiansund,
Gunvor Lerdahl, Lillehammer, Aksel
Void, Mandalen, Petter Aarset,
Skodje, John O. Husby, Vagland,
Petter K. Vatne, 0rsta, Arne
Birkevold, Alesund og Grethe
Brunstad, Alesund.
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KRYSSORD av konsulent Terje Haug
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De tref0rste uttrukne riktige l0sninger premieres med 2 lodd i Pengelotte-
riet. Lesningen legges i konvolutt merket "Vegkryss nr. 4-90" og sendes
Vegkontoret, Fylkeshuset, 6400 Molde, innen 31. januar 1991.

Innsender:

Adresse:

Postnr Poststed.
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5 minutt med verneleiaren

Om internkontroll for betre miljo
Ja, kva er no det da, vil

nok mange undre seg over.
Eg skal prove a gjere greie
for kva dette er for noko.

Era paragraf 1 i utkast til
"Forskrift om internkontroll"

tek eg med hovudinnhaldet;
«Denne forskrift skal fremje
arbeidsmiljo og sikkerheit i
verksemda og vern mot
forureiningar av verksemda
sine naeromrader grunna pa
hovudprinsippet om at den
som er ansvarleg for verk
semda ved internkontroll

skal sikre at aktivitetane vert

drivne i samsvar med lev el-

ler forskrift."

Paragraf 2 Virkeomrade,
her gjeld tilsvarande som Ar-
beidsmiljolova paragraf 2.
Lov om brannfarlige varer
paragraf 1, Lov om eksplo-
sive varer paragraf 1 og
Brannvernlova med til-

hoyrande forskrifter.
Paragraf 3 Definisjonar,

her tek vi med at internkon

troll er a sja til at krav fastsett
i eller i medhald av lov eller

forskrift vert overhaldne.

Internkontroilsystem er
systematiske tiltak be-
skrevne i administrative pro-

sedyrer som skal sikre og do-
kumentere at aktivitetane

vert gjort i samsvar med krav
fastsett i elier i medhald av

lov elier forskrift.

Eg skal ikkje ga n^rare
inn pa dei andre einskilde
paragrafane i forskrifta og
ordlyden i dei. Eg vil heller
seie litt meir generelt og rundt
om kva internkontroll vil
innebere for ei verksemd

som var.

KVA SKAL VI GJERE?
Internkontroll inneber at

verksemda sjol skal vere
ansvarleg for at dei krav som
er sett til arbeidsmiljoet og
som har heimel i lov eller for

skrift vert oppfylte, og
verksemda skal kunne doku-

mentere at det er gjort.

Tilsynsmyndigheit kan nar
som heist krevje at slik doku-
mentasjon vert lagt fram.

Forskrifta om internkon

troll vil stadfeste heilt klart at

ansvar for at krava med hei

mel i Lov om Arbeidsmiljo,
Lov om brannfarlege varer,
Lov om eksplosive varer,
Brannvernlova, alle med

tilhoyrande forskrifter ligg til
linjeleiinga. Verneteneste og
verneombod skal berre vere

verksemda sitt eige kontroll-
organ pa at linjeleiinga gjer
sin plikt andsynes dei
nemnde lover og forskrifter.

Forskrifta om internkon

troll vil for var etat innebere at

arbeidsgjevaransvar ma de-
legerast ut til linjeleiing slik at
dei konkret far stadfesta at

det har ansvar i hove til dei

lover og forskrifter som her er
nemnd.

Til hjelp i arbeidet med
internkontroll har Vegdirek-
toratet fatt utvikia eit datapro-
gram som alle fylka har kjopt
og vil nytte i det vidare arbeid.
Her vil kvar arbeidsplass fa
sin kode og sin plass i data-
systemet der vi kan leggje inn
opplysningar og hente ut be-
skjed om arbeidstilhova, fa
beskjed om nar tidfesta
kontrollar skal takast osb.

Programmetvilogdokumen-
tere overfor kontrollmyn-
digheit kva som vert gjort i
arbeidsmiljosamanheng og
pa kva mate og nar det vert
gjort. Skademeldingar skal
leggjast inn her, og det er
arbeid i gang for a samordne

skademeldingsskjemaene
slik at det skal bli berre eit

skjema.
Det skal utarbeidast ei

internkontrollhandbok som
er meint a innehaide til do

mes: oversikter over aktuelle

lover, forskrifter og retnings-
iinjer samt rundskriv fra Veg-
direktoratet og fra fylket som
er viktige i arbeidsmiljo- og
sikkerheitssamanheng.

Dette vert berre eit kort

samandrag av det forskrifta
om internkontroll vil inne

haide. Det som er hovud-

malet med den er vel a inn-

skjerpe arbeidsgjevaren sitt
ansvar for eiga verksemd i
arbeidsmiljosamanheng.
Det er ikkje Arbeidstilsynet
eller anna tilsynsmyndigheit
eller verneomboda som er

ansvarlege for at lovbe-
stemte reglar vert over
haldne, dei skal berre hjeipe
til med a kontrollere at det

vert gjort. Ansvaret ligg til
arbeidsgjevar eller den som
er gitt arbeidsgjevaransvar.

Statens vegvesen More
og Romsdal vil fra no av ta til
med denne internkontrollen,

det vil verte gjort ved at vi tek
nokre arbeidsplassar i star-
ten og so utvide etter kvart
som vi far erfaring og kapasi-
tet til det. Vi vil heile tida

samra oss med dei som er

ansvarleg linjeleiing for den
einskilde arbeidsplass.

Egil Bakke

FRIKSJON
I var daglege sprakbruk legg vi vekt pa at vart arbeid og var
omgang med andre skal skje mest mogleg friksjonsfritt. Noko
anna er det nar vi kjorer bil pa vanskelege vegar. Her er det
nettopp friksjonen som gjer at vi kan halde oss pa vegen. Ved
valg avdekketype og samansetjing av rett mengde sand, stein
og bindemiddel skal vi fa vegdekker som gir god nok friksjon
bade under vate og torre forhold. Nar vi far sno og is pa
vegbanen, blir bilete noko heilt anna. Tabellen viser frik-
sjonskoeffisient ved ulike foreforhold:

FRIKSJONSKOEFFISIENT VEO ULIKt F0REFORHOLD

F= 0 0,1 , 0,2 , 0,3 Q.L 0,5

ASFALT, T0RR

ASFALT, vAt

GRUS, T0RR

GRUS, viT

IS, SANDET

SN0, HARDPAKKET, SANOET

SN0, HARDPAKKET, T0RR

IS, T0RR , KALD

IS, T0RR , N/ER 0°C

IS. vAt

NYSN0, vAt, KRAM

BEHOV FOR FRIKSJONS--

BEDRENDE TILTAK

Eg har malt friksjonen pa sno- og isvegar dei to siste vintrane
og har funne god samanheng mellom tabellen og mine
malingar. Mi roynsle er at vegane er mykje glattare enn folk
flest trur, Normalt vil vel dei tre siste foretypene dominere her
i  fylket, unnateke i indre strok, i perioden november-mars.
Ellers vil nysno pa ettervinteren/tidleg var gi sorgjeleg glatte
vegar. Eg har malt friksjonskoeffisient pa under 0,10 under
slike forhold. Det er underleg a sja kor lite kjorefarta blir
paverka av dette. Heller ikkje salting og stroing blir oppfolgd
godt nok. Dette far vi tru vil betre seg. Dette er i alle hove viktig,
her vil ein hindre ulykker og kanskje berge liv.

Geirmund Nordal
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Bakadebldet;
Vegstasjonen for vedlikeholdsomrade T-4 (Alesund og omegn) ligger ved E69 i

Dragsundet 12 km fra byen. Maskinavdelinga har ogsa «filial>> her, og stasjonen var
pa 50-tallet tenkt og bygd som filial under vegsentralen med hovedverksted for
Sunnmore. Tomta er pa 16 480 m, huset pa 872 m og felleslageret 546 m.

Etatens ledelse mener at stasjonen ikke lenger holder mal i forhold til dagens krav
til effektivitet, arbeidsmiljo og publikums-service. Store maskiner kommer ikke inn pa
verkstedet, stasjonen ligger usentralt i forhold til de storste vedlikeholdsoppgavene
og det fins ikke fasiliteter for a ta imot publikum som vil b^re fram vegonsker, studere
planer eller soke om avkjorsler/dispensasjoner. Konsulentfirmaet Sjatil & Fornaess
har videre pekt pa mangier som fra korte verkstedlop, darlig samband mellom
etasjene, elendige garderobeforhold, manglende ventilasjon og manglende
vaskehall. Vi har derfor kjopt nabotomta til den nye biltilsynsstasjonen i Olsvika i
Alesund. med sikte pa nybygg her. Videre pakostning i Dragsundet er stilt i bero.
Vegdirektoratet tilrar midler til ny stasjon pa sitt driftsbygningsbudsjett for 1993 og
1994.

Oppsynet i T-4 etterlyser imidlertid initiativ fra ledelsen til a drofte ulike forhold
omkring en slik flytting av virksomheten for alle beslutninger tas. Vegmester Otto
Josok ser heist at stasjonen blir bygd videre ut der den ligger, sammen med stotte-
punktene i Eidsvika og Breivika.

Andre har etterlyst mer overordna planlegging, med sikte pa samordning av
Statens vegvesens representasjoner i Alesundsomradet, sa som biltilsynet,
vegstasjonen m/maskinavdeling, anieggskontor, styringssentral fortunnelen, kurs-
lokale m.v. Poenget ma veere a framsta som en enhet og helhet, veere lett tilgjengelig
for brukerne (felles sentralbord) og a vise at vi er en stor og betydelig etat.

Dagens vegstasjon kommer hogst sannsynlig til a bli beholdt som et stottepunkt
for laget i Skodje/Orskog-omradet.

Redaksjonen
onskjer alle tilsette i Vegvesenet

el god jul og eit riktig godt nytt dr!
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